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TTaaddii}}eevvee  ppoorruukkee  nnee}}ee
ddaa  oollaakkššaajjuu  `̀iivvoott  ssrrbbaa    

RRaazzggoovvaarraalloo  ssee  oo  ppoosseettii  pprreeddsseeddnniikkaa  SSrrbbiijjee  gg..
BBoorriissaa  TTaaddii}}aa  nnaa  KKoossoovvuu  ii  oo  ddoossaaddaaššnnjjiimm

ddoossttiiggnnuu}}iimmaa  nnaa  KKoossoovvoo  oo  iissppuunnjjeennjjuu  ssttaannddaarrddaa

Predsednik Skupštine Kosova, Nexhat Daci,
primio je danas SPGS-a OUN-a na Kosovu, g.
Soren Jessen Petersen-a i sa njim je vodio raz-
govor o poseti predsednika Srbije g. Borisa
Tadi}a na Kosovu i o dosadašnjim dostignu}ima
na Kosovo o ispunjenju standarda. 
Glavni administrator Petersen je izrazio zado-
voljstvo da je poseta prošla bez nekog inciden-
ta i da su istu profesionalno pratili srpski nov-
inari iz Beograda i novinari albanci. Ovom
posetom, rekao je Petersen, Kosovu je vra}eno
u fokusu zainteresovanja, medjutim, glavni
administrator je izrazio nezadovoljstvo što je g.
Tadi} promenio svoju agendu, o ~emu su se
dogovorili. 
Poruke, koje je doneo g. Tadi} kosovskim
srbima, ne}e im olakšati `ivot niti }e im
pomo}i da se integrišu u institucije i u
kosovskom društvu, naprotiv, izrazio se Daci
predsesdnik Skupštine. 
~elnik zakonodavstva zemlje odlu~no se
izrazio za ispunjenje standarda, i u okviru toga,
i realizacije sedam projekt-opština na Kosovu,
projekat koji je podr`an i od strane
Ministarstva za lokalnu vlast, rekao je
Petersen. 
G. Soren Jessen Petersen je, nakon susreta,
potvrdio novinarima da je uputio poziv premi-
jeru g. Haradinaj da mu se pridru`i tokom nje-
gove posete New York-u. 
Daci se, medjutim, izrazio da je spreman za
dijalog o pitanjima od interesa za gradjane i o
velikim projektima Pakta stabilnosti, kao što su
putevi i energetska pitanja, ali bio je izri~it da
sa Beogradom ne}e biti dialoga o pitanju sta-
tusa Kosova. Stataus zemlje je pitanje
kosovskih institucija i medjunarodne zajed-
nice, naglasio je Daci.
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Konstitutivna sednica Skupštine
Kosova odr`ana je 3. decembra
2004.god. Predsedavao je najsatariji
poslanik akademik Mark Krasni}i,a
koopredsedavala  je  Nekibe
Keljmendi, poslanica Skupštine
Kosova.

Predsedavaju}i  Mark Krasni}i, na
po~etku je po`eleo dobrodošlicu i
sre}an rad poslanicima novog saziva,
pozdravljaju}i i visoke doma}e i
me|unarodne goste.

Pre poi~etka tematskog dela dnevnog
reda ,pozvan je specijalni predstavnik
generalnog sekretara Ujedninjenih
nacija Soren Jessen Petersen da se
obrati prisutnim poslanicima  prigod-
nom  re~ju.

Nakon pozdrava poslanicima i gosti-
ma, gospodin Petersen istakao je da
se ose}a veoma po~aš}enim  što
u~estvuje na ovoj  konstitutivnoj sed-
nici. On se zatim zahvalio Vladi  i
predsedniku Red`epiju na  obavl-
jenom radu u toku  zadnjih godina. 

Ova Vlada, istako je Petersen, pre-
duzela je va`ne korake za iniciranje
va`nih pitanja za Kosovu,  u~inila je
veliki napredak i omogu}ila obnovu
nakon strašnog nasilja koja se desilo
u martu.

VVeelliikkaa  ooddggoovvoorrnnoosstt  pprreemmaa
iizzbboorrnnoomm  tteelluu  KKoossoovvaa

Oktobarski izbori koji su vas doveli
dovde, bili su slobodni, ispravni i
mirni . Ovo je zasluga Kosova.
Današnja sednica je proizvod ovog

demokratskog procesa.

Kao ~lanovi najvišeg predstavni~kog
i zakonodavnog organa privremenih
institucija  samouprave Kosova, vi
snosite veoma va`ne odgovornosti,
ne samo prema vašem elektoratu ,
nego i prema celom Kosovu. Vi
snosite odgovornost da donosite
svesne odluke, koje }e biti u interesu
celog Kosova.

Ve} sam stigao iz Njujorka , gde sam
izvestio  Savet bezbednosti   o stanja
na Kosovu, obuhvativši i našu pro-
cenu u vezi u~injenog napretka, kao i
o putu koji se nalazi pred nama.
Veoma sam zadovoljan, jer sam
dobio sna`nu podršku od Saveta
bezbednosti što se ti}e strategije dal-
jeg puta.   Ovo zna~i da ima velike
nade što se ti~e sposobnosti Kosova
da zabele`i pravi napredak u vezi
standarda i mogu}nosti za pozitivno
ocenjivanje  ovih dostignu}a sredi-
nom 2005.god. i  proces koji }e se
razviti dalje  u smeru  razgovora o
statusu.

OOvvoo  zzaavviissii  oodd  vvaass  ii  vvii  mmoorraattee
ddaa  ppookkaa`̀eettee  rreezzuullttaattee

Iz ovog razloga, UNMIK je ve} spre-
man da vas podr`i i od va`nosti je da
Skupština i Vlada Kosova po~nu da
funkcionišu  odmah. 

Kao što znate, primena standarda
mora da bude  vaš prioritet u toku
narednih meseci, da bi se obezbedio
potreban napredak pre nego što se
vrši ocenjivanje u 2005.god.

Skupština }e imati glavnu ulogu u
usvajanju zakona, što je vitalno za
realizovanje standarda. Ali od velike
va`nosti je i da se zakonodavni pro-
ces realizuje na demakoratski,
otvoreni i odgovorni na~in, u pot-
punom skladu sa Ustavnim okvirom.
I ovo je jedan od standarda. Skupština
je ranije imala otvorene sednice i
konsultacije sa doma}im stru~njaci-
ma i sa javnoš}u o zakonodavstvu i
ostalim pitanjima od opšteg interesa.
Ja vas podr`avam da nastavite sa
ovom tradicijom.

Privremene institucije moraju da
budu u kontaktu , da imaju
mogu}nosti razmene stavova sa
širom javnoš}u i da  saslušaju o nji-
hovim problemima i da nakon toga
deluju. . Standardi zahtevaju da se
vodi ra~una o uznemirenjima i mišl-
jenjima svih zajednica Kosova. Iz
mnogo razloga, u~eš}e Srba na
izborima bila je malo,  ali još uvek
ima mesto sa njihovo aktivno u~eš}e
u Predsedništvu , Predsedništvu
Skupštine ili odgovaraju}im komisi-
jama.

Odgovornost je svakog poslanika, ne
samo komisija i specifi~no  dizajni-
ranih organa, da uzimaju u obzir i
interese zajednica, i odgovornost je
svih vas da od Kosova stvorite   dobru
zemlju za sve gra|ane koji tamo `ive.

Kao što znate ,UNMIK planira  da
prenese  sve nadle`nosti,  ne one koje
se nadovezuju na direktan suverenitet,
te kompetencije }e biti prenete kod
privremenih institucija samoupravl-
janja što pre bude mogu}e.
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IIzzaabbrraannii  ssuu  nnoossiiooccii  nnaajjvviiššiihh
ffuunnkkcciijjaa  uu  zzeemmlljjii

Petersen:  Svi  vi  ste  odgovorni  da  Kosovo  pretvorite  uu    po`eljnuu  zemljuu  za  sve  gra|ane  koji  uu  njoj  `ive.
Prenos  nadle`nosti  ima  smisla  jedino  ako  vodi  uu  smeruu    produuktivnih  i  pozitivnih  delatnosti.



Nedavno  su formirana tri nova  min-
istarstva, Ministarstvo za povratak i
zajednice,  Ministarstvo za ener-
getiku i rudarstvo i Ministarstvo za
lokulnu upravu  a bi}e im pridru`ena
i nova ministarstva, a posebno u
oblasti privrede, a mo`da kasnije  i u
oblasti  prava i bezbednosti.

UNMIK i privremene samoupravne
institucije moraju imati zajedni~ki
pristup odre|ivanju najbolje mogu}e
strategije za transfer, odnosno prenos
nadle`nosti. Ali, prenos nadle`nosti
ima smisla samo ako vodi u pravcu
produktivnih i pozitivnih delovanja.

Dodatne nadle`nosti podrazumevaju
ve}u odgovornost, posebno kada je
re~ o napretku u pravcu realizovanja
ili primene standarda.

Spreman sam da stavim na raspola-
ganje sve mehanizme i mere za
ja~anje   privremenih institucija. Ovi
mehanizmi obuhvataju sredstava
monitoringa i nadzora ,ali i sankcije.

Spreman sam da izazivam
zvani~nike koji podbacuju u realizo-
vanju odgovornosti i koji blokiraju
nastojanja za poboljšanje u glavnim
oblastima kao što su: prava manjina;
sloboda kretanja; povratak rasel-
jenih; pru`anje usluga na ravno-
pravnoj osnovi; odgovorne medije  i
bezbednost. 

Ja o~ekujem  stalnu podršku privre-
menih institucija u primeni ove poli-
tike. Tako|e sam svestan  da uspešan
prenos nadle`nosti ima potrebu za
izgradnju dodatnih kapaciteta u
privremenim institucijama. Iz tog
razloga, preduzeo sam inicijativu da
mobulišem podršku donatora za
privremene institucije samouprave
Kosova.

Dvanaest narednih meseci bi}e
`ivotno zna~ajni za odre|ivanje
budu}nosti Kosova. Rad Skupštine -
vladaju}e koalicije, kao i parlamen-
tarna opozicija odredi}e da li }e
Kosovo imati uspeha ili ne.

Podba~aj nije opcija. Samo te`ak
rad, istinsko  delovanje i napredak u
interesu Kosova uze}e  se u obzir,
rekao je Petersen.

PPrroocceedduurraa  iizzbboorraa

U nastavku je po~eo procs izbora
predsednika  i Predsedništva
Skupštine Kosova. Predsednici poli-
ti~kih partija predlo`ili su ~lanove.
DSK je predlo`io NNeedd`̀aattaa  DDaacciijjaa i
FFaattmmiirraa  SSeejjddiiuu, od DPK su
predlo`eni RRaammëë  BBuujjaa i DD`̀aavviitt
HHaalljjiittii, od AAK je predlo`en NNaaiimm
MMaalljjookkuu, "Ora" je predlo`ila
GGaazzmmeennddaa  MMuuhhaadd`̀eerriijjaa, nealbanske
i nesrpske zajednice su predlo`ile
DD`̀eezzaaiirraa  MMuurraattiijjaa, dok }e partije
koje predstavljaju srpsku zajednicu,
svoje kandidate odrediti kasnije.
VVeettoonn  SSuurrooii tra`io je od par-
lametarne grupe DSK da  razmatra
eventualnu odluku o predsedniku
Skupštine, predla`u}i  novu li~nost.
Gosp. Daci, svojim dosadašnjim
radom se pokazao kao neefikasan i
isklju~uju}i. Verujemo da unutar
subjekta DSK ima ljudi koji mogu
ujediniti  Skupštinu Kosova ,rekao je
Suroj. U nastavku ,ve}inom glasova
je izabran predsednik Skupštine
Ned`at Daci i ~lanovi Predsedništva
kao što je i predlo`eno.

Nastavak sednice  je vo|en pod
predsedništvom predsednika
Skupštine akademika Ned`ata
Dacija.

Predsednik Daci se obratio prisutni-
ma ovim re~ima: "U ime novoiz-
abranog predsedništva i svoje li~no
ime  zahvaljujem se svima. Posebno
zahvaljujem onima koji su imali
druga~ijed mišljenje, jer je to jedan
od pokazatelja da na Kosovu deluje
demokratija".

Tako|e,  u ime Predsedništva
obe}avam iskrenu profesionalnu i
ljudsku saradnju,  jer svesni smo da
nove institucije  predstavljaju va`ne
izazove i  da zahtevaju ozbiljan pro-
fesionalni, demokratski i samopre-
gorni rad.

Zatim je pozvan predstavnik partije
koja je dobila najve~i broj u
Skupštini - DSK, da predstavi i
slu`beno pred Skupštinom ime kan-
didata za predsednika Kosova.
G.Kolë Beriša potpredsednik DSK
izjavio je da za predsednika Kosova
u narednom mandatu predla`e
dosadašnjeg predsednika  doktora
Ibrahima Rugovu.

~lan Predsedništva g.D`avit Haljiti
istakao je da, s bozirom da ulazimo u
redovnu proceduru, bilo je potrebno
da novoizabrano predsedništvo odr`i
svoju sednicu i da odredi na~in rada i
odlu~i o proceduri za izbor predsed-
nika Kosova i ostalih institucija.

Po Ustavnom okviru, partija koja
ima više od 25 poslanika ima pravo
da predla`e i drugog kandidata i mis-
lim da ,s obzirom da još nije objašn-
jena procedura izbora predsednika
Kosova, ne bi bilo dobro da po~nemo
sednicu na ovaj na~in, rekao je
Haljiti.

Predsednik Daci, nadovezaju}i se na
prethodnu diskusiju ,istakao je da }e
procedura izbora predsednika
Kosova biti u  potpunosti u skladu sa
Ustavnim okvirom i pravilima rada,
što zna~i da }e se poštovati u celosti
procedura izbora predsednika
Kosova.  Poslanici su informisani da
}e izbor predsednika biti tajnim
glasanjem i da se za dva prva kruga
glasanja zahteva ve}ina od dve
tre}ine glasova poslanika Skupštine,
dok  se u tre}em krugu zahteva
ve}ina glasova poslanika  koji
glasaju. Prema tome ,sve procedu-
ralne tehni~ke pripreme su izvršene u
skladu sa pravilima  i mo`emo da
po~nemo sa radom ,istakao je Daci.

DD`̀aavviitt  HHaalljjiittii izrazio je mišljenje  da,
s obzirom da DPK ima svog kandi-
data za predsednika Kosova, ne
mo`emo po~eti ni tajno glasanje. I
pošto imamo protiv kandidata za
predsednika, moramo raspravljati o
izboru predsednika Kosova.

EEmmrruušš  DD`̀eemmaajjlljjii, predsednik NPK u
nastavku je istakao da smo svesni da
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je DSK, po rezltatima izbora i
dogovora sa partnerima koalicije
dobila je pravo da predlo`i svog kan-
didata za predsednika Kosova, ali
mišljenja smo da kandidatura gosp.
Rugove, koja je ovde podnesena  od
strane gosp. Kolë Beriše mora da
ispadne  , jer se on u svojoj delatnos-
ti nije  pokazao odgovornim  pred
organima koji su ga izabrali kao i u
90-tim godinama pre  i u toku rata.
On nije predstavio niti predstavlja
jedinstvo naroda koja se zahteva od
ovog polo`aja. 

Gospodin Rugova se pred me|unar-
odnim predstavnicima  prdstavlja
kao neozbiljan. On od njih tra`i for-
malno priznavanje nezavisnosti
Kosova, u vreme kada zbog njegov-
og nerada,u našoj zemlji nije reg-
ulisana dokumentacija o nezavisnos-
ti. 

Iz navedenih razloga, ja }u glasati
protiv i pozivam vas da i vi isto
u~inite , rekao je Emruš D`emailji.
NNuummaann  BBaalliiqqii  je rekao :" Ne ̀ elim da
kvarim atmosferu i `elim da ~estitam
narodu Kosova na institucijama i te
institucije }e uvijek imati našu
podršku i mi smo se borili, i ja sam se
borio, i dalje }emo se boriti za ove
institucije, ali moram da ka`em na
neke neregularnosti koje se ti~u
drugih zajednica - Bošnjaka, Roma,
Egip}ana, Haškalije i tako dalje. To
je jedan od standarda, gospodine
predsedavaju}i, i zadatak budu}e
Vlade je upravo ispunjenje tih stan-
darda.
Mislim da kod malopredjašnje
diskusije, kada je bilo u pitanje
Predsedništvo, izabrani su za ~lana
Predsedništva predstavnici a da
uopšte nisu konsultovani niti pred-
stavnici Bošnjaka, oprostite govorim
za Bošnjake iz SDA, niti su konsul-
tovani predstavnici Haškalija, Roma
i prema tome i Goranaca. Dakle, naj-
manje ~etiri zajednice nisu uopšte
konsultirane, prema tome to je ono
što bih ja mogao nazvati
omalova`avanjem, zaobila`enjem ili
~ak diskriminacijom. 
Moja najkonkretnija primjedba

odnosi se na prijedlog koji }e se
odnositi za ministra zdravlja Kosova.
Ja ne mogu da dozvolim, i ne}u
u~estvovati u onome zbog ~ega }e
nam se smijeti cijelo Kosovo - da za
ministra zdravlja, koja je pred agoni-
jom, koja je u kolapsu i za koje su
odgovorne upravo ove institucije -
da se imenjuje ~ovek koji je u~itelj i
koji mo`e pripadati sektoru obrazo-
vanja a ne Ministarstvu zdravlja".

DDuu`̀nnii  ssmmoo  ddaa  vvooddiimmoo  rraa~~uunnaa,,
ddaa  nnee  iizznneennaaddiimmoo  pprriijjaatteelljjee

nneekkrreeddiibbiillnniimm  rreeššeennjjiimmaa

HHaaššiimm  TThhaa~~ii, pošto je ~estitao  i
po`eleo da ovaj Skupština bude
Skupština alternativa i debata,  koja
}e  pospešiti  izgradnju

demokratskog reda, dr`avnih institu-
cija Kosova, istakao je da }e se on,
DPK, institucije i kosovski gra|ani
osetiti hendikepiranim što u klupama
Skupštine Kosova  nije i šef
Parlamentane  grupe DPK Fatmir
Limaj. Visoko cenimo  rad i
anga`man g. Limaj u izgradnji
demokatskih institucija, kao i nje-
govu saradnju sa autoritetima
me|unarodne pravde, a kosovski
narod i njegove institucije sasvim
veruju u njegovu nevinost. Gospodin
Limaj treba da se vrati svojoj porod-
ici i Kosovskim institucijama gde mu
je i mesto. Verujemo da }e se do

dogoditi. 
U nastavku je g. Tha~i ocenio da su
se izborni procesu na Kosovu odvi-
jali prema  najvišim evropskim stan-
dardima.U~eš}e kosovskih gra|ana
bilo je na istom nivou drugih
demokratskih zemalja u
tranziciji.Oko obratimo pa`nju na
aktivno u~eš}e drugih nesrpskih
entiteta u tome i njihovo u~eš}e u
budu}im institucijama, meritorno je i
veoma zna~ajno za budu}nost
Kosova. Odustajanje srba, Kosovu i
njenim gra|anima kao i izborima na
Kosovu nije izgubilo smisao mul-
tietniciteta. Poštovanje i zaštita man-
jina na Kosovu je jedan od glavnih
faktora za naš budu}i uspeh i za
uspeh  novih kosovskih institucije. 
Ja sam ranije predlo`io projekat

vezan za rokove rešavanja
politi~kog statusa  i  za izgradnju
samoupravnog jedinstva za dr`avu
Kosova. Predlo`eni rok koji sam ja i
DPK predlo`ili, bilo je prole}e
2005.godine kada bi trebalo da bude
i rok po~etka rešavanja politi~kog
statusa. Logika odbijanja politi~kih
ideja drugih,   dovodila je do
pogrešnog shvatanja i desilo se
produ`avanje status kvoa što je bolno
za Kosovo i njene gra|ane. Me|utim,
vreme, stvarnost i zapadni svet
podr`ali nas i izgleda, po~e}e reša-
vanje statusa sredinom
2005.godine.Me|utim i to zavisi od
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mnogih faktora. 
Na~elno, DPK-a i ja kao njen lider
ovog uticajnog politi~kog centra na
Kosovu, opredelili smo se u korist
izgradnje institucija na osnovu
širokog politi~kog sprektra, zastu-
panje glavnih politi~kih partija
albanaca i multietni~ko zastupanje.
Ova vladaju}a solucija bila bi solid-
na i adekvatna sadašnjosti, ali i za
kosovsku perspektivu narednih tri
godina. 
Kosovo, u polit~kom i  gra|anskom
smislu i u odnosu na me|unarodnu
zajednicu , od danas treba da bude
novi po~etak. Ispravan i jasan
po~etak samo po sebi je uspešan nas-
tavak procesa, dok nejasan po~etak
podrazumeva, posle izvesnog vre-
mena, pojavu institucionalne, poli-
ti~ke i socijalne krize a time i sig-
urnosne krize.
Korisno je što me|unarodna zajedni-
ca bli`e prati izgradnju institucija, no
va`no je da me|unarodni faktori
poštuju pravo kosovaca da oni sami
biraju najbolju mogu}u varijantu
demokratskog upravljanja i njihove
nosioce institucija.Oni to zapravo i
~ine i  mi smo im zahvalni. 
Me|utim, mi smo du`ni da vodimo
ra~una, da ne iznenadimo prijatelje
sa  nekredibilnim, nesigurnim i
nekooperativnim rešenjima u odnosu
sa me|unarodnim  mehanizmima. 
`elim da se iskrena ponuda za
izgradnju institucja na bazi širokog
spektra shvati kao ispravna jer je u
funkciji realizacije viših interesa
zemlje i njenih gra|ana.  
Ovakva }e formula još više uticati na
relaksaciji me|ugra|anskih odnosa i
bolji rad institucija, a time naravno,
pobe|uje gra|anska demokratija i
popravljaju se me|uetni~ki
odnosi.Ova politi~ka formula }e
Kosovo ~initi stabilnijom zemljom
kompetentnijim institucijama sa
ve}om sigurnoš}u za funksionisanje
zakona i ~itavoj teritoriji, pa prema
tome i na severu Mitrovice. Zatim }e
omogu}iti deenklavizaciju Kosova,
sprovo|enje reformi lokalne vlasti i
rasvetljavanje sudbine nestalih, ve}i
autoritet KZK-a i KPS-e, oja~a}e
borbu protiv korupcije i organizo-

vanog kriminala. To }e br`e poprav-
iti socijalno stanje gra|ana jer na
`alost mi nastalvjamo da budemo
najnerazvijenija zemlja u Evropi sa
najve}im brojem  nezaposlenih. To
}e doprineti otvaranju novih radnih
mesta i ve}em  interesovanju naših
gra|ana sa dijaspore. Ova formula o
izgradnji institucija }e popraviti sliku
zemlje i spre~iti loše vesti o novoj
vladi  po autoritativnim  svetskim
masmedijima i obezbedi}e bolju
saradnju sa centrima odlu~ivanja
me|unarodne politike, dostojno zas-
tupanje u Briselu, Nju Jorku i
drugde, bolju saradnju  sa  susedima
i ve}u sigurnost za  strane investitore,
te br`e i sigurnije uspostavjanje poli-
ti~kih, ekonomskih i pravosudnih
kriterija kao preduslov za pravedno
rešenje politi~kog statusa. Iznad
svega, utica}e na nacionalnom
jedinstvu i slogu gra|ana koja je
neophodna u ovom periodu kroz koji
prolazimo  kao zemlja i kao narod. 
Ovo rešenje, otvori}e perspektivu za
uspeh, povrati}e nade, optimizam i
poverenje gra|ana koji }e osetiti da
napokon po~inje realno rešenje nji-
hovih problema, te boji i sigurniji
`ivot u novom Kosovu. 
Neko mo`e da tvrdi  da je Kosovu
potrebna opozicija. U potpunosti se
sla`em. Neko mo`e da ka`e da je
Kosovu potrebna opozicija.Sla`em
se u potpunosti, ali je zemlji i
gra|anima, pre svega, potreban
uspeh. Me|utim, uspeh se ne mo`e
posti}i politikom isklju~enja, difer-
encijacije i zava|enja, nego slo`nim
upravljanjem za samostalnu,suv-
erenu dr`avu Kosova i integrisanu u
severo-atlantske strukture.
Eksperimtentalni postupci u izgrad-
nji institucija ne daju nade za uspeh.
Nasuprot, otvaraju nove dileme. Ne
daju nade za dobrobit gra|ana, pa  ni
za zalaganje me|unarodne zajednice
na Kosovu. Novom Kosovu su
potrebne  nove institucije koja rade u
pravcu integracija a nikako da vode u
izolaciji.  Potrebno je shvatiti da
velika sebi~nost za vlaš}u odugov-
la~uje formiranje  Kosovske dr`ave i
izgradnju demokratskog reda.
Iskustva drugih nam pokazuju da su

razne zemlje u klju~nim i teškim
trenucima zarad viših ineresa,
postigli  nacionalni  koncenzus  i u
tome su uspeli.  Demokratska partija
Kosova }e biti  realna opozicija koja
}e ponuditi alternative. I pored logike
diferenciranja pozicije, radi}emo u
pravcu iznala`enja zajedni~kih ta~ki
saradnje a nikako konfrontacije.  
Mi u DPK-a, ulo`i}emo sav
nacionalni i inelektualni potencijal za
što bolje upravljanje na Kosovu, za
izgradnju  kosovske dr`ave  i za
uspostavljanje gra|anske demokrati-
je,  rekao je Hašim Tha~i. 

PPoossttiiggnnuutt  jjee  ddooggoovvoorr  oo
kkooaalliicciioonnoojj  vvllaaddii  

Zatim je  re~ dobio  predsednik
Alijanse za budu~nost Kosova
RRaammuusshh  HHaarraaddiinnaajj  koji je naveo da
svi mi  `ivimo na Kosovu i  vidimo
šta  rade isntitucije i šta partije rade.
Mislim da je od koristi  da  objasnim
da je na osnovu rezultata izbora i
odluke demokratskih partija Kosova
koje su donele nakon izbora,
postignut je sporazum za koalaicionu
vladu. Osim  uspešnih  izbora, uspeh
je u tome  što su doma}i  politi~ki
~inioci  sami postigli dogovor,  što
mislim da je ovo korak napred  u
dokazivanju  dostojanstva. U spo-
razumu ima  i  objašnjenja o na~inu
glasanja.  U cilju poštovanja proce-
dure u Skupštini i   doka`emo
ozbiljno  zalaganje za rad  stigli smo
do  skupštinske sednice i da nastavl-
jamo sa dnevnim redom. Ono što bih
`eleo da ka`em ovom prilikom je: da
sve opcije i sva mišljenja  koja
imamo pojedina~no i sve stavove,
ima}emo vremena da ih ujedinimo za
dobrobit Kosova, me|utim ne}emo
se zaustaviti na putu za upravljanja
Kosovom, da slu`imo svim
gra|anima a  ne samo onima  koji su
glasali,  rekao je Haradinaj. 
SSllaavviisshhaa  PPeettkkoovviiqqii  je istakao da ako
pri~amo o demokratskim procesima
na "Kosovu i Metohiju" znate, ne
mo`ete da sprovedete demokratske
procese a da vam nedostaje 250 hil-
jada stanovnika "Kosova i
Metohije", u ovom sl~uaju Srba, koji
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su ve} pet i po godina, zna~i - rasel-
jeni van svojih domova. Zna~i, ako je
to demokratija, onda se mi ne
razumemo baš najbolje. 
Ja se nadam kada gospodin
Haradinaj, kada bude postao premi-
jer u svom izlaganju programa Vlade
na~i jedno mesto i da vidimo na koji
na~in }e ti ljudi da se vrate svojim
ku}ama. 
Ja se sla`em sa gospodinom Ta~ijem
da ne treba praviti enklave na
Kosovu, ali isto tako nisam ~uo ko }e
garantovati bezbednost stanovnicima
"Kosova i Metohije"... Opet ka`em,
pošto sam ja... zastupam Srpsku
zajednicu, interesuje me zna~i
prvenstveno bezbednost Srba a posle
na bezbednost svih, zna~i svih zajed-
nica na "Kosovu i Metohiju". 
Prošli saziv Parlamenta nije u~inio
ništa, apsolutno ništa po tom pitanju.
Ja se nadam, u stavari ho}u da se
nadam da }e ovaj saziv Parlamenta i
budu}a Vlada koja }e biti sastavljena
mora da poka`e volju i onda mora da
ka`e ko }e biti odgovoran ako se 250
hiljada stanovnika, opet ka`em u
ovom slu~aju Srba, ne vrati tamo
odakle otišlo; ako se njihove ku}e,
njihova imanja ne vrate u prvobitno
stanje; ako se uzurpirana imovina ne
povrati, uzurpirana zemlja, firme i
tako dalje, i tako dalje. 
Ja mislim da bez toga, ako to ne
budemo imali, ja mislim da od
demokratije ne}emo imati ni "d".
Zna~i, ja ho}u da radim u interesu,
zna~i prvenstveno svoje 
zajednice, to je normalno, ho}u da
saradjujem, ja nisam došao ovde da
vršim opstrukciju nikome. Ali, isto
tako, zna~i isto tako - ne}u, zna~i
ne}u dozvoliti da u budu}em progra-
mu Vlade ne stoji, zna~i da vidimo,
pošto prošla Vlada nije imala ta~no -
taksativno navedeno za šta je odgov-
orna i za šta nije. Nije bila odgovor-
na za ništa zato što je cela Skupština
bila ~lan Vlade. Meni je drago, ako
}e ova Skupština imati sada opozici-
ju, koja }e - opet ka`em - bilo bi
dobro da je konstruktivna i da
po}nemo te probleme da rešavamo,
jer ja ne vidim kako vi mislite kako i
standardni zapo~nu u opšte kada -

ka`em opet - "Kosovu i Metohiji"
nedostaje 250 hiljada stanovnika,
opet ka`em - slu~ajem Srba.
VVeettoonn  SSuurrrrooii je  rekao da je izbor
predsednika  Kosova  koji  nam se
danas pru`a   što je rezultat jednog
demokratskog procesa koji mo`e da
slu`i za primer celom regionu.~esti-
tam DSK-a i g. Rugovi kandidaturu
za ovaj polo`aj. Tako|e bih  ~estitao
DPK-a kandidaturu, mada još nismo
~uli ime kandidata, ipak u svakom
slu~aju  pozdravljamo proceduru
kandidovanja.
Iimaju}i u obzir zna~aj kandidovan-
ja,  potrebno je da ukratko elaboriram
obi}an zahtev, a to je da kandidat za
predsednika pred Skupštinom izlo`i
njegovo vi|enje - radnu viziju za
naredne tri godine i da  nas uvere da
}e njihov rad biti usmeren  u uspun-
javanju obaveza prema Ustavnom
okviru kojeg su na kraju krajeva ovi
subjekti odobravali i potpisivali.
Uostalom  u ovome  ne samo
poslanici Skupštine ve} i  narod koji
prati ovu debatu trebalo bi se da se
uveri  i da ~uje ponudu  kandidata za
predsedika.To bi  i nama  poslanici-
ma olakšalo  glasanje.
Parlamentarna grupa ORA ne misli
da se opredeli ni na jednu stranu
(anblok) ni u jednom ni u drugom
slu~aju. Mi }emo da glasamo za ili
protiv,  samo zbog toga što smo u
opoziciji i radi jednog novog kvalita-
tivnijeg komuniciranja izme|u vlasti
i opozicije, zahtevali bi smo da i mi
budemo u proceduri ponude kandi-
data za predsednika. U nastavku je
Predsednik Skupštkne Daci je upoz-
nao prisutne  da   zbog procedure
tajnog glasanja za izbor Predsednika
Kosova, Sekretarijat Skupštine uz
profesionalnu podršku OEBS-a ura-
dio administrativne i tehni~ke
pripreme,obezbe|uju}i tako komisiju
od tri zvani~nika iz Departmana
zakonodavstva, spisak  prisutnih
poslanika  za glasanje  glasa~ke
listi}e, glasa~ku  kutiju i mesto
glasanja. Me|utim  politi~ki subjekti
mogu da predla`u  po jednog posma-
tra~a koji }e monitorirati proces
glasanja i brajanja glasova. Prema
tome,  sve }e i}i  u skladu sa

Ustavom i procedurama. Za re~ se
javio Jakup Krasniqi u ime
Parlamentarne grupe DPK-a. 

DDvvaa  kkaannddiiddaattaa  zzaa  pprreeddsseeddnniikkaa

JJaakkuupp    KKrraassnniiqqii je istakao da DPK-a
koristi svoje pravo da predlo`i  pro-
tivkandidata za polo`aj predsednika
Kosova. To }emo uraditi, rekao je on,
kako bi izbor predsednika dobio svoj
demokratski smisao. Ube|eni smo da
Kosovo  ulazi  u  veoma  slo`ene
politi~ke  porocese, prema tome od
Predsednika Kosova zahteva se
odlu~nost, pozitivna energija i poli-
ti~ka i intelektualna mudrost, kao i
visoki moralni i nacionalni kvaliteti. 
Naš kandidat je lice sa du`im
politi~kim i rodoljubivim aktivnosti-
ma još od rane mladosti.. Bio je poz-
nati delatnik ilegalne i patriotske
aktivnosti, politi~ki zatvorenik,
aktivni ~lan   aktivnog miroljubivog
otpora, kao i ~lan U~K-a i ~lan
General štaba U~K-a. On nijednom
u svom `ivotu nije se povinuo i nije
potklekao ispred dr`avnih rukovodi-
oca okupatora niti ispred ratnog
zlo~inca i zlo~inca protiv ljudi -
Slobodana Miloševi~a - ~oveka koji
je  stvorio mnoge rane i neprilike na
Kosovu.

Naš kandidat nije okleveten od
šampe i publicistike, ne poseduje
prijavljenu niti uzurpiranu imovinu i
u na jboljem zna~enju re~i-on je lice
koji ujedinjuje u politi~kom  i n s tit
u c i o na l nom `ivotu, koji je potre-
ban Kosovu danas.

Nas kandidat }e poštovati red i
zakon. Ne~e se baviti sa uzaludnim
simbolikama  i drugim nezakonitim
radnjama, ne}e se igrati sa nacijon-
lanim simbolima, ne}e stvoriti ek
stremnu jednopartijsku adminis-
traciju presidenta, ne}e dodeljivati
neverifikovane deklaracije i priznan-
ja za ljude sa ili bez biografije.
Administracija presidenta treba da
bude ogledalo realnosti na Kosovu i
ogledalo njenog jedinstva.

Naš kandidat, tokom ~itavog njegovog  
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politi~kog delovanja, pre i posle
oslobodila~kog rata, nije stavio u
prvi plan li~no boga~enje, izgradnju
nekog velelepnog dvorca kao što su
posle oslobodila~kog rata uradili
mnogi njegovi savremenici ili drugi
visoki rukovodioci najviših
kosovskih institucija.

Biografija našeg kandidata, uzeta sa
bilo koje strane, je ~ista kao suza.
Prema tome, Kosovu, u ovo vreme,
bez definiranog politi~kog statusa
potrebno je lice sa o viim kvalitetima
koje poseduje gospodin  Rame Buja,
iz Bujana kod Liplana.

RRaammëë  BBuujjaa ima zavrsen filozofski
fakultet - albanska kni`evnost i
jezik, završio je i ekonomski fakultet,
a magistar je  pravnih hauka. Tokom
80. godina bavio se politi~kim i
patriotskim ilegalnim aktivnostima.
Bio je politi~ki zatvorenik, aktivni
delatnik  u godinama  miroljubivog
aktivnog otpora i ~lan Oslobodila~ke
vojske Kosova, ~lan general štaba
U~K-a, ~lan Kosovske delegacije u
Rambujeu, ministar lokalne vlasti u
privremenoj Vladi a sada poslanik
Skupštine Kosova.

U vašu je ~asti  i u ~asti Kosova da
vaš glas date  za našeg  kandidata za
predsednika Kosova, gosp. Rama
Buje. Došao je momentat da Kosovo
ima kandidata koji  }e ujediniti
albanski narod i sve gra|ane Kosova.
On je ~ovek koj  zadatcima  pristupa
odgovorno i samopregorno i njegov
izbor za presednika Kosova pred-
stavlja ~ast za Vas i za sve gra|ane
Kosova.
U nastavku NNeedd`̀aatt  DDaaccii je stavio do
znanja  da }e se  spisak za glasanje
regulisati i da }e se uvesti 2 kandida-
ta za predsednika: pod jedan- kandi-
dat  Demokratskog saveza Kosova, i
pod dva kanidat Demokratske partije
Kosova. Zatim je po~eo postupak
glasanja. u dva kruga glasanja
nijedan kandiat nije dobio potrebnu
ve~inu da bi se izabrao  za predsed-
nika, me|uvremeno, Demokratska
partija povukla je svog kandidata iz
daljeg postupka glasanja. U tre~em

krugu  za Dr. IIbbrraahhiimmaa  RRuuggoovvuu
glasali su 64 poslanika, dok je 32 bili
protiv. Ibrahim Rugova izabran je za
predsednika Kosova.

U nastavku dr. IIbbrraahhiimm  RRuuggoovvaa
obratio se  prisutnima  slede~im
re~ima: "Poštovani predsedni~e
Daci, poštovani poslanici Skupštine
Kosova, zahvaljujem se  na poveren-
ju da i u budu}em mandatu  votim
našu voljenu zemlju Kosovo, u svo-
jstvu predsednika. 

Sve~ano se zakljinjem da }u ~uvati i
braniti teritorijalni integritet naše
zemlje - Kosovo i jedinstvo naroda,
anga`ovati se za privredni i
demakratski razvoj, za stabilnost,
prosperitet i dobrobit svih gra|ana,
radi }u sa što br`e prizvanjanje neza-
visnosti i integraciju Kosova u
Evropsku zajednicu i u NATO,  kao i
za oja~anje  stalnog  prijateljstva sa
Sjedinjenim Ameri~kim dr`avama.

Dozvoljite mi da iz ove inaogura-
cione sve~ane sednice  Skupštine
Kosova pozdravim  predsednika
Buša, premijera Blera, predsednika
Širaka, kancelara Šredera, premijera
Berljus Konija i generalnog sekretara
Anana koji podr`avaju Kosovo.

Kao uvek, srda~ne pozdrave šaljem i
Svetom Ocu Pama D`on Paljiu II.,
koji se stalno stara o Kosovu.

Bog vas blagoslovio! Da Bog
blagoslovi Kosovo!"

Predsednik parlamenta, zatim, je u
skladu sa dogovorom izme|u partija
koji su partneri u koaliciji, kao i u
skladu sa Glavom 9.3.8. i
9.3.9.Ustavnog okvira, pozvao
predsednika Kosova, gosp. Rugovu
da predla`I kandidata za premijera
Kosova.

Predsednik Rugova objavio je
odluku:  "Na osnovu Ustavnih
nadle`nosti  i  na osnvou  sporazuma
koalicije  izme|u DSK-a,  ABK-a i
drugih partnera koalicije,  odlu~io
sam da nominiram gospodina

Ramuša Haradinaja za premijera
Vlade Kosova. Istovremeno zatra`io
sam od premijera od nominiranog
premijera da formira Vladu na
osnovu sporazuma koalicije". Zatim
prodle`eni kandidat za premijera
Kosova, gospodin Haradinaj, pred-
stavio  je spisak predlo`enih min-
istara.

Na osnvu sporazuma koalicije i
zahteva o nominaciji , rekao je
Haradinaj zadu`en sam da kompleti-
ram Vladu Kosova sa ministrima,
kao što sledi: 

- zzaammeenniikk  pprreemmiijjeerraa  - Adem
Saljihaj,

- mmiinniissttaarr  MMiinniissttaarrssttvvaa  zzaa    pprriivvrreedduu  ii
ffiinnaanncciijjee - Haki Šatri, ekonomista

- mmiinniissttaarr  MMiinniissttaarrssttvvaa  zzaa  jjaavvnnee
sslluu`̀bbee-Meljihate Tërmkoli,
pravnik,

- ministar Ministarstva za transport i
telekomunikacije - }emajlj Ahmeti,
in`enjer elektrotehnike,

- ministar Ministarstava za obra-
novanje, nauku i tehnologiju-
Agim Veljiu, pravnik,

- mmiinniissttaarr  MMiinniissttaarrssttvvaa  zzaa  kkuullttuurruu
Astrit Hara}ija, pravnik,
- mmiinniissttaarr  MMiinniissttaarrssttvvaa  zzaa  `̀iivvoottnnuu

ssrreeddiinnuu  ii  pprroossttrroorrnnoo  ppllaanniirraannjjee -
Bajram Kosumi, magistar albanske
kni`evnosti,

- mmiinniissttaarr  MMiinniissttaarrssttvvaa  zzaa  rruuddaarrssttvvoo  ii
eenneerrggeettiikkuu - Ethem ~eku, magistar
istorije,

- mmiinniissttaarr  MMiinniissttaarrssttvvaa  zzaa    rraadd  ii
ssoocciiaallnnuu  zzaaššttiittuu - Ahmet Isufi,
jezik i knji`evnost,

- mmiinniissttaarr  MMiinniissttaarrssttvvaa  zzaa  ttrrggoovviinnuu  ii
iinndduussttrriijjuu,, - Bujar Dugoli, magis-
tar istorije,

- mmiinniissttaarr  MMiinniissttaarrssttvvaa  zzaa  zzddrraavvssttvvoo
- Sadik Idriz,filol og

Dozvoljite mi, da Skupštinu
informišem  da je sa dva ministarst-
va predvi|eno je da  rugovode
kosovskii srbi. S obzirom da ministri
još nisu nominirani, mi smo predideli
imenovanje zamenika ministara i na
jednoj od slede}ih sednica Skupština
}e imati mogu}nost da se upozna sa
drugim zamenicima ministara.
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Na osnovu zadu`enja ja imam pred
sobom i program Vlade Kosova, kao
predlog. Istotako imam i ekspoze u
vezi sa Programom  pripremljen za
ovu priliku, prema tome, na osnovu
postupka ja }u odgovoriti na vaš
zahtev.

Zatim je po~eo postupak glasanja  za
izbor premijera i kabineta Vlade. Od
prisutnih poslanika, 72 bili su za, dva
poslanika su glasali protiv, dok suj
pet  bili neopredeljeni.

ZZaabbrriinnuuttoosstt      zzaa  ssuuddbbiinnuu  
ppoolliittii~~kkoogg  pprroocceessaa......

U nastavku za re~ se javio  šef
Parlamentarne grupe  DPK-a, Jakup
Krasni}i koji je rekao da mi,
demokrati Kosova, sa pove~anom
smo pa`njom  pratili naro~ito sastav
kabineta nove Vlade Kosova. Jako
smo bili za jedno što siriju koaliciju,
u vezi ~ega je obrazlo`enje dao naš
predsednik, mi kao politi~ka partija
prihvatili smo da budemo spremni
za opoziciju i to sna`nu opoziciju za
unapre|enje politi~kog procesa,  ali
ne}emo  se ustezati da denansiramo
svaku nezakonitost, nesposobnost,
lenjost  institucija uopšte a posebno
Vlade, u slu~aju da se nešto sli~no
desi.

Vi ste koaliciju Vlade u~inili za vaše
klanovske interese. Niste uzeli u
obzir poziciju Kosova - bez statusa
nesavisna dr`ava Kosovo. Niste uzeli
u obzir  politi~ku i ekonomsku  sta-
bilnost,  bezbednost  i razne socialne
probleme - zbog ~ega se  preuzeli
veliku odgovornost.

Mi razumemeo vaš interes,  prema
tome od vas tra`imo  da pravilno
shvatite ulogu opozicije  i naše
opozicione zahteve. Vi znate  da smo
mi navikli da budemo de`urni prema
nepravdama i nezakonitostima  uvek
kad se to desilo na Kosovu.

Na zadatak je da budemo de`urni
radi fokusiranja Vaših ju~erašnjih,
daanašnjih i budu}ih grešaka.

Problemima i interesima Kosova
pristupi}emo  samo pregorno, profe-
sionalno  i odlu~no. Denansira}emo
svaku zakonsku i financijsku povre-
du, svaku politi~ku grešku i nes-
posobnost  u upravljanju.

Mi razumemo  stru~ne i politi~ke
poteško}e novog  premijera.
Razumemo  pritisik i  potkazivanje
koje su prema njemu godinama
~inili  njegovi politi~ki protivnici - d
a saveznik kao i  nepravedni pritisak
od strane  Haškog tribunala - i ti ne
samo njemu - u saradnji sa starim i
novim srpskim strukturama,  ali to
nas ne spre}ava da ispoljimo naše
rezerve  za  njegov kabinet.
Razumemo da Aleanca za budu~nost
Kosova nije mogla  da nudi  jendu
drugu  stru~niju ekipu; ponudila
njegove politi~ke likove što u naj-
manju ruku nisu  nepoznate politi~ke
figure, ali  ne mo`emo da razumemo
njen koalicioni saveznik - DSK -
kojoj ne nedostaju  kfalifikovani
kadrovi,  intelektualnic i i stru~njaci,
o kojima je mnogo govorila  tokom
izborne kampanije.  Kuda su isparili
brojni intelektualci i  stru~njaci?
Zašto izlazi tako osiromašena
intelektualcima i stru~njacima? Ona
ne samo što je nudila nekfalifiko-
vani kadar, mislim sa  neznatim
izuzetcima,  ali je nudila kadrove
koji su se istakli  na ovom lokalnom
upravljanju, nudila je kadrove koji
su bili konfliktuozni, nesposobni   i
zloupotrebili pozicije koje su dr`ali
u opštinama odakle dolazi. 

Godina 2005. - dugo je do~ekana
kao godina  velikog preokreta,
velikih promena, godina velikih
energija i odgovornosti.

JaVvas dame i gospodo poslanici
iskreno pitam, dali ponu|ena Vlada
raspola`e sa stru~nm, politi~km  i
intelektualnim kvalitete tima koje su
potrebne Kosovu danas? Ja ne
tra`im odgovor odVvas. Odgovorite
na vašoj savesti u odnosu na procese
koje su pred nama. Mislite za
budu}nost vaše dece.

Za parlamentarnu grupu
Demokratske partije Kosova, u ~ije
ime govorim, ne prejudiciram,  ali
govorim  o našoj zabrinutosti  jer
smo više nego  zabrinuti za  sudbinu
politi~kog procesa, za sudbinu
ekonomskog razvoja, za bezbednost
i pravdu,  za budu~nost naše dece.

Ovi ljudi nemaju moralne, politi~ke,
intelektualne, stru~ne  niti rodolju-
bive kvalitete da bi upravljali
Kosovom, sa nedefiniranim
politi~kim statusom. Bojimo se da
su ovi ljudi izabrani od neformalnih
grupacija da bi   iskrimanilizovali
politi~ki i ekonomski  `ivot  u tri
slede}e godine na Kosovu. Bojimo
se da ce ova upravlja}ka formacija
izolovati još više  Kosovo i onako
rasprar~eno i izolovano. Ovoj
upravlja~koj formaciji ne verujemo
da }e  relaksirati  niti ljudske odnose
na Kosovu. Kad ovo ka`em mislim
na veoma   poreme~ene odnose koje
ovi kandidati dovode iz opština
odakle dolaze.

Moja volja je da  se u tri slede}e
godine desi nešto suprotno od ovoga
što ja u ime parlamentarne grupe
Demokratske partije Kosova ka`em,
ali  problemi Kosova ne rešavaju se
samo dobrom voljom i mojim `elja-
ma. Problem Kosova nije formalni
problem .

Demokratska partija Kosova ima
veliko poštovanje o ulozi porodice
Haradinaj u oslobodila~kom ratu, o
njenim `rtvama prema Kosovu, ali
ne - u ~ast Kosova - prinu|eni smo
da ne glasamo za Ramušovu Vladu .

Nadovezuju}i se da diskusiju
Krasni}ija, predsednik  Skupštine
Daci je rekao:
"Gospodine Krasni}i danas ste rekli
ono što ste `eleli. Denoncirali ste,
upotrebljavali ste svaki mogu}i
re~nik. Danas smo pokušali, onako
kako je rekao i Vaš predsednik - da
imamo potpunu demokrtiju na delo.
Ja Vas uveravam, ako ovako nastavite,
a ja predsedavam sednicama - ne~e
biti ponavljanja ovakvih stvari".
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SUSTRETI  PREDSEDNIKA SKUPŠTINE KOSOVA ,  NED�ATA DACIJA

Predsednik Skupštine
Kosova, Ned`at Daci,
primi je danas šefa
Ameri~ke kancelarije
na Kosovu, Philip
Goldberga.  Nakon što
je ~estitao na izboru za
predsednika Skupštine
Kosova, g Goldberg je
izrazio zadovoljstvo za
demokratski postupak
konstituisanja najviših
institucija na Kosovu.
U centru pa`nje sagov-
ornika bila su pitanja
razvoja Kosova, sa posebnim akcen-
tom na polo`aj i ostvarivanje prava
manjina, uz anga`ovanje za
obezbe|enje slobode kretanja svih
gra|ana.  Ovi zadaci bi}e jednih od
glavni prioriteta ekzekutive Kosova.
Predsednik Daci i g. Goldberg slo`ili
su se u vezi sa zna~ajem Ameri~ke
pomo}i za ostvarivanje razvojnih
procesa na Kosovu, u okviru koje u
proteklom periodu ostvareni mnogi
zajedni~ki demokratski projekti.  Ova
podrška i saradnja koja je bila pro-
pra}ena zna~ajnom pomo}i ekspera-

ta odgovaraju}ih oblasti, kao i ranije
bi}e nam potrebna i ubudu}e u okviru
ukupnog razvoja radi prevazila`enja
svih izazova sa kojima se naši
gra|ani suo~avaju.  U vezi sa ovim
zahteva se odgovornost od svih insti-
tucija i gra|ana Kosova u nastojanji-
ma za pristup evroatlanskim inte-
gracijama.
Me|utim, govore}i o zadacima koje
ubudu}e o~ekuju Skupštinu Kosova,
re~eno je da se naglasak mora stavi-
ti posebno na usvojenje zakona koje
}e biti u funkciji ostvarivanja stan-
darda.

Predsednik Skupštine Kosova, Ned`at Daci primio je danas
šefa kancelarije Velike Britanje na Kosovu g.Marka
Dickinsona i razgovarao s njim  o pitanjima koja preokupi-
raju rukovodstvo institucija u zemlji. U razgovoru posebna
pa`nja posve}ena je skupštinskoj agendi  o ispnunjenju
standarda na Kosovu, o pitanjima reforme lokalnog upravl-
janja i decentralizacije i uopšte o ispunjenju uslova radi
rešavanja finalnog statusa Kosova.
Kosovo }e sa ovom rukovodstvom koju ima, ispuni}e kri-
terijume o finalnom statusu zemlje,  optimisti~ki se izrazio
predsednik Skupštine Daci. On se izrazio i u korist decen-
tralizacije i anga`ovao se da  manjinama pru`e ve}i prostor.
Bi}e opština tamo gde su potrebe, kao što je Gra~anica i
turska manjina u okolini Prizrena ali i za nove opštine u
funkciji br`eg privrednog razvoja, kao što je Eljez-han.
Me|utim, Daci ocenio je kao potrebnim involvaciju i
opozicije u procesu reforme lokalne vlasti.

Sa njegove strane,  šef kancelarije Velike Britanije na
Kosovu, g.Mark Dickinson, demokratizaciju odnosa na
Kosovu, saradnju sa me|unarodnim mehanizmima a
naro~ito  ispunjenje standarda, ocenio kao veoma va`nim
za budu}nost zemlje.  Oba sagovornici, me|utim slo`ili su
se o va`nosti  me|usobne saradnje.
Kometarišu}i posetu srpskog predsednika Tadi}a na
Kosovu i njegovu izjavu u skupovima sa srpskim
gra|anima, Daci bio je izri~it da Kosovo nije  i nikad ne}e
biti deo Srbije. Ovo ve} znaju, ne samo srpski politi~ari, ali
i ve}ina lokalnih Srba na Kosovu, izjasnio se Daci, koji
neodmerene izjave g.Tadi}a video je u funkciji politi~e
borbe u Beogradu. Me|utim, Daci se izjasnio da je dobro
što Tadi} posetio Kosovo. Rukovodstvo Kosovo anga`uje
se za odnose reciprociteta i te`i da realizuje posete i slo-
bodne komunikacije sa institucijama i gra|anima Preševske
doljine, Makedonije itd. Daci se izjasnio kao spreman da se
sastane na institucionalni na~in i sa rukovodiocima Srbije
radi osnivanja normalnih odnosa sa svim zemljama regi-
jona.
Tadi} doneo je Kosovskim srbima  platno za zastavu, izjas-
nio se figurativno Daci,  ali bilo bi bolje da im je doneo
materijalnu pomo}, kao što je radila Vlada Kosova za sev-
ernu Albaniju, posle sne`ne blokade regijona.

DDrr`̀aavvaa  SSlloovveenniijjaa  ddaa
ppoossrreedduujjee  nnaa  ppuuttuu  KKoossoovvaa
uu  pprraavvccuu  EEvvrrooppsskkee  UUnniijjee
Predsednik Skupštine Kosova Nexhat
Daci, primio je danas Slovena~kog
Ministra inostranih poslova Dimitrija
Rupela, koji je ujedno i predsednik
OSCE-a, s kojim je razgovarao o
razvojima na Kosovu kao i o širokim
mogu}nostima saradnje Kosova i
Slovenije.
Ovom susretu, prisustvovali su i šef
OSCE-a na Kosovu Paskal Fijeski i
saradnici g. Rupela.  Profesor Daci,
visoko ocenivši dostignu}a Slovenije na
planu ekonomskog razvoja, demokrati-
je i ~lanstva u Evropskoj Uniji izrazio je
svoje poštovanje i poverenje gra|ana
Kosova Slovena~kom narodu i
Slovenskoj dr`avi.  U ovom pogledu
profesor Daci je zatra`io da Slovenija
posreduje na putu Kosova u pravcu
Evroske Unije, i anga`ovao se o pro-
dubljenju saradnje izme|u Kosova i
Slovenije a posebno na ekonomskom,
tehnološkom i planu investicija.
Slovena~ki Ministar inostranih poslova,
Rupel ocenio je dostignu}a Kosova
nakon završetka rata i veliku `elju
kosovara za slobodom, demokratijom i
napretkom. Konstatuju}i široke
mogu}nosti saradnje a posebno
ekonomske, on je obe}ao da njegova
zemlja, i kao predsedavaju}i po redu
OSCE-a anga`ova}e se za dobrobit i
sveobuhvatan napredak Kosova.

RRuukkoovvooddssttvvoo  KKoossoovvaa    iissppuunnii}}ee
kkrriitteerriijjuummee  zzaa  ffiinnaallnnii  ssttaattuuss  zzeemmlljjee

Kosovo  nije  niti  }e  biti  deo  Srbije

Pomo}  Amerike  za  ostvarivanje  razvojnih
procesa  na  Kosovu  je  od  posebnog  zna~aja

MMee||uu  pprrvvoorraazzrreeddnniimm  zzaaddaacciimmaa  sskkuuppššttiinnee  jjee  uussvvoojjaannjjee  zzaakkoonnaa
kkoojjii  }}ee  bbiittii  uu  ffuunnkkcciijjii  oossttvvaarriivvaannjjaa  ssttaannddaarrddaa



Predsednik Skupštine Kosova,
Ned`at Daci pozvao je danas pred-
stavnike kosovskog biznisa na save-
tovanje na temu "Zakonodavstvo i
kosovski biznis" na kome su
u~estvovali premijer Ramuš
Haradinaj i ministri Ethem }eku i
Bujar Dugoli. 
XXI vek }e biti vek globalizma, ne
samo svetske privrede, s'toga
kosovske institucije, koje u ovom
mandatu deluju u potpunom zajed-
ništvu te`e da Kosovo dovedu u nor-
malnost, rekao je predstavnicima
kosovskog biznisa predsednik
Skupštine Daci. Zahvaljaju}i se
kosovskim biznesmenima za njihov
doprinos u obnovi privrede zemlje i
pod veoma nepovoljnim privrednim
uslovima on je istakao da je Kosovo
postiglo da sama osnuje bud`et
zemlje a i da nakon drugih parla-
mentarnih izbora, sama formira cen-
tralne institucije. On je, medjutim,
istakao da Kosovo još uvek nije
steklo pravo da sama upravlja svo-
jim bud`etom, a i dalje nastavlja se
sa takvim paralelnim mehanizmima
Vlade, kao što je Centralni fiskalni
autoritet, kojim se Kosovo pokušava
odr`iati po strani. 
Pozivaju}i se na jednog poznatog
teoreti~ara politi~ke ekonomije,
Daci se izjasnio za prioritete društva
u razvoju: osnivanje sposobne sre-
dine da apsorbira privatne
ekonomske investicije i sposobne
mehanizme da upravljaju socijalnim
i ekonomskim krizama. On je ovom
prilikom potsetio na ~injenicu da
~etvrtina bud`eta Kosova ide na
"kupovinu socijalnog mira", dok se
mnogi fondovi akumuliraju u
`irora~unima van zemlje, koji ne
doprinose privrednom razvoju
Kosova. 

U susretu sa biznismenima, ~elnik
kosovskog zakonodavstva izrazio je
njegove rezerve u odnosu na
fokusiranje samo na malu i srednju
privredu. On je izrazio sumnju da se
sa ovim konceptom ne mogu
aktivizirati privredni resursi Kosova,
kao što su rudnici i veliki privredni
sistemi. 
Premijer Vlade Kosova, Ramuš
Haradinaj, obra~aju}i se pred-
stavnicima biznisa istakao je da
Kosovo postepeno hvata razvojni
korak i prevazilazi nasledjenu
zaostalost zbog nepovoljnih istori-
jskih okolnosti i posledica posled-
njeg rata na Kosovu. Došlo je vreme,
istakao Haradinaj, da Vlada i druge
institucije Kosova odigraju aktivniju
ulogu u privrednom razvoju i
podršku kosovskim preduze}ima.
On je ovom prilikom najavio osni-
vanje Agencije za promovisanje
stranih investicija i po~etak pregov-
ora sa medjunarodnim finansijskim
institucijama za dobijanje kredita i
pre utvrdjivanja statusa Kosova.
Istra`i~emo mogu~nosti šema za
finansiranje produze~a koje
proizvode za izvoz, za deblokiranje
privatizacije, deblokiranje fondova
od aseta privatuzovanih preduze}a
kao i anga`ovanje tih sredstava za
privredni razvoj zemlje, obe}ao
~elnik Vlade Kosova. 
Haradinaj se anga`ovao za dobre
odnose sa zemljama regiona i za
sklapanje sporazuma za slobodnu
trgovinu sa ovim zemljama u intere-
su privrednog razvoja Kosova. 
Predsednik Privredne komore
Kosova, Ismail Kastrati, spomenuo
je niz poteško}a kosovskog biznisa,
istakavši naro~ito raznolikost
sprovodjenja zakona na Kosovu. On
je istakao naro~ito va`nost ukidanja

carinskih taksi za sirovine koje se ne
proizvode na Kosovu. Ako ukidamo
carinu na sirovine i na kapitalne
investicije, bud`etski prihodi
Kosova po}i ~e da rastu slede~e
godine, istakao je Kastrati. On je,
medjutim zatra`io sprovodjenje
usvojenih zakona od strane
Skupštine Kosova, kroz potzakonske
akte spomenuvši i usvajanje niza
privrednih sistematskih zakona. 
Predstavnik Banke privatnog
biznisa, dr.Nazmi Mustafa, ali i
drugi predstavnici biznisa istakli su
neophodnost uskladjenja zakono-
davstva sa privrednim sistemom.
Medjutim, od ve}ine diskutanata
zatra`ena je dublja reforma
ekonomskih politika, sa posebnim
naglaskom na fiskalnu i carinsku
politiku, dok su svi zatra`ili podjed-
nake uslove za biznis i ukidanje
nelojalne konkurencije. Kosovski
biznismeni istakli su da pod ovim
teškim uslovima ekonomskih kredi-
ta nema izgleda za uspešno poslo-
vanje na Kosovu. 
Svakako iz susreta proizilazi da na
Kosovu, i pored teških uslova poslo-
vanja, ima kvalitetne proizvodnje, ~ak
i za izvoz u zemlje Evropske Unije i
prekookeanske zemlje. Da bi ironija
bila još ve}a, dok se kosovski
proizvodi prodaju (s pravom) bez
carine u zemljama Evropske Unije, za
proizvode tih zemalja treba da se
pla}a carinu da bi se prodali na
Kosovu, dok je istovremeno zemlja sa
svih strana preplavljena proizvodima
drugih zemalja koji su ilegalno
uve`eni i sumnjivog su kvaliteta. 
Cilj susreta bio je da se pronalaze
rešenja za privredne probleme i da se
nazna}i vizija za brzi razvoj zemlje.
Sre~an po}etak koji treba da se
materijalizira u kontuinitetu.
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IZ  SUSRETA  PREDSEDNIKA  SKUPŠTINE  DACIJA  I  PREMIJERA  HARADINAJA    SA  PREDSTAVNICIMA  BIZNISA

Podrška  bez    dvoumljenja
slobodnom    razvoju    biznisa
KKoossoovvsskkee  iinnssttiittuucciijjee    ddeelluujjuu    jjeeddiinnssttvveennoo  kkaaddaa    ssee  rraaddii    oo  pprriivvrreeddnnoojj    oobbnnoovvii    zzeemmlljjee    ii  iissppuunnjjeennjjuu  ssttaannddaarrddaa..
KKoossoovvsskkii  bbiizznniissmmeennii  ttrraa`̀ee    uunnaapprreeddjjeennjjee  pprriivvrreeddee  ,,  ffiisskkaallnnee    ii  ccaarriinnsskkee    ppoolliittiikkee  kkaaoo    ii  zzaakkoonnooddaassttvvoo    kkoojjaa

ggaarraannttuujjee  pprriiddoobbiijjaannjjee    ssttrraannee  iinnvveessttiicciijjee    ii  eelliimmiinniissaannjjee    nneejjoollaajjnnee    kkoonnkkuurreenncciijjee
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Komisija za javne slu`be,  lokalnu
administraciju i   medije,  kojoj je
predsedavala g.-|a Nekibe Keljmendi,
predsednik Komisije,  organizovala je
danas  javnu debatu  u vezi Nacrta
zakona o slobodi udru`ivanj  NVO-a,
koji je u  na~elu  prihva}en od Skupštine
Kosova. Ovaj Nacrt zakona ure|uje
osnivanje, upis, unutrašnje upravljanje,
delatnost i ste}aj organizovanih pravnih
lica kao NVO. Otvaraju}i debatu je g.-
|a Keljmendi istakla da je ovaj Nacrt
zakona od Skupštine ocenjen  
kao  veoma  savršeno izra|eni  akt  koji

te`i  da  uvede disciplinu  NVO-a  u
finansijskoj oblasti, što do sada nije bilo
slu~aj. i  nisu postajala  pravila. Poslanici
su  ustanovili neke nedostatke u Nacrtu

zakona koje }e se otklanjati u daljoj pro-
ceduri. U~esnici javne debate su podr`ali
Nacrt zakona uz konstataciju da je
ovakav zakonski  propis bilo davno
potreban, a kojii }e obuhvatiti NVO.
Istaknuto je tako|e da je Nacrt zakona od

primarnog zna~aja za naše društvo i da
vodi u  pravcu  avanciranja nivoa  zaštite
osnovnih ljudskih  prava i potpuno je u
skladu sa me|unarodnim instrumentima
za zaštitu ljudskih prava. 
Tom prilikom je bilo i primedbi i sug-
estije sa namerom da se tekst Nacrta
zakona  još više dopunjuje i obogati.
Pa`nja diskutanata javne debate, usred-
sredila se naro~ito  u  ~lanovima, odnos-
no ta~kama  Nacrta zakona  kojima  se
reguliše upis i  ponovni upis NVO-a,
naro~ito bilo je primedbi na rokove
predvi|enih procedura.  Re~eno je da je
potrebno da se prilikom upisa, NVO
obavezno podnesu finansijske izveštaje i
radne projekte, jer }e na taj na~in njihov
rad biti otvoreniji za javnost.

Nacrt  zakona  u  skladu  sa  me|unarodnim
instrumentima  za  zaštitu    ljudskih  prava  

NNVVOO,,  }}ee  oobbaavveezznnoo  ppooddnneettii    ffiinnaannssiijjsskkee  iizzvveeššttaajjee    ii  rraaddnnee  pprroojjeekkttee  pprriilliikkoomm    uuppiissaa..  NNaa  ttaajj
nnaa~~iinn    }}ee  nnjjiihhoovv  rraadd  bbiittii  oottvvoorreenniijjaa  zzaa  jjaavvnnoosstt  

JAVNE RASPRAVE

Licence  treba  da  imaju  du`i  rok
Nacrt zakona o nezavisnoj komisiji za medije, koji je ve} u
na~elu podr`an od strane Skupštine Kosova, od posebnog je
zna~aja za  budu}e razvoje na Kosovu. Isti }e uticati na kvalitet
demokratije zemlje. Odredjenim pojašnjenima i ispravkama u
procesu amandamentiranja, on }e biti  potpuno u skladu sa
evropskim standardima u ovoj oblasti. Ovaj nacrt zakona }e
ohrabrivati poštenu konkurentnost u medijalnom prostoru. To su
bile neke od suštinskih konstatacija sa  današnjeg javnog
saslušanja o  Nacrtu zakona o  nezavisnoj komisiji za medije,
organizovanog od strane Komisije za javne slu`be, lokalnu
administraciju i medije Skupštine Kosova, predsedavala je  g.-
dja Nekibe Kelmendi, predsednica Komisije. Na ovoj javnoj
raspravi  je u~estvovao i  Robert Gillete, Privremeni Komisijoner
za Medije, zatim predstavnici elektronskih i pisanih medija na
Kosovu, predstavnik OSCE-a itd.
Predstavnici medija su podr`ali ovaj nacrt zakona,  ali su izneli i
niz primedbi i predloga na tekst istog. Najve}e uznemirenje
predstavnika medija pobudilo je  na~in  izbora ~lanova Odbora
NKM, posebno pitanje iz kojih bi subjekata isti dolazili. Bilo je
predloga da se ovi ~lanovi ne biraju iz redova politi~kih partija.
Prisutni su bili jednoglasni kod predloga da  se ~lan 20, ta~ka 8.
ovog nacrta zakona u celosti briše iz teksta  Nacrta zakona. Ova
ta~ka navedenog ~lana odnosi se na ovlaš}enja koja se daju
izvršnom direktoru  da, u konsultaciji sa Upravnim odborom, u
vanrednim situacijama, izri~e mere o  privremenoj suspenziji
licenci emitovanja.
Prema predstavniku Asocijacije nezavisnih profesionalnih nov-
inara, ova debata predstavlja koncenzus medija u odnosu na ovaj
nacrt zakona. Pa`nja diskutanata je  bila usredsredjena i  na rok
va`enja licencija, uz podnošenje predloga da taj rok, vremenski,
bude  du`i.

MMaallaa  ii  ssrreeddnnjjaa  pprreedduuzzee~~aa  ttrreebbaa  ddaa  bbuudduu
mmoottoorrnnaa  ssnnaaggaa  rraazzvvoojjaa  eekkoonnoommiijjee  nnaa  KKoossoovvuu
Komisija za ekonomiju, trgovinu, industriju, energetiku,
transport i telekomunikacije Skupštine Kosova kojom je
predsedavao Gospodin Fatmir Red`epi predsednik
Komisije, odr`ao je danas javnu raspravu u vezi Nacrta
zakona o Podr`avanju Malih i Srednih Preduze}a.
Diskutovaju}i o ovom Nacrtu zakona, svi prisutni su se
slo`ili u tome da je Kosovu potreban jedan Zakon koji }e da
potpomogne tojest da reguliše kako zakonske tako i neke
druge funkcionalne odnose u ovoj oblasti.  Jer kako je
re~eno u ukupnom razvoju ekonomije na Kosovu srednja i
mala preduze}a su veoma zna~ajna pokreta~ka snaga u
svemu tome.  Jer ako se zna da u mnogim zemljama sveta
mala i srednja preduze~a u ekonomijama zemalja u~estvuju
sa 90 i više procenata onda se mo`e sagledati zna}aj ovih
preduze}a.  Zato u ovom zakonu bi trebalo da se jasno
definiše financiska podrška iz Bud`eta Kosova, (koja nije
predvidela financisko pomaganje u ovoj godini za ova pre-
duze~a), na~in kreditiranje ovih preduze~a, strane investici-
je u ovoj oblasti, stvaranje slobodnih Carinskih Zona za ova
preduze~a, saradnja kako sa centralnim tako i sa lokalnim
strukturama itd.  
Na javnoj raspravi iako je bilo mišljenja da ovaj Nacrt
zakona nije od sponzora dobro pripremljen pa da treba i da
se vrati na ponovnu doradu, ipak je na kraju odlu~eno da sve
preporuke i primedbe od strane diskutanata u pismenoj
formi se dostavi pomenutoj komisiji koja }e na svom
redovnom sastanku sve te preporuke i primedbe dobro da
razmatri i da ono što je vredno i zna~ajno ubaci kao svoje
preporuke na ovaj Nacrt zakona.



Naim Jerliu

11..  Mislim da,
tokom ovog
mandata, a
posebno tokom
ove godine,
pored delat-
nosti koja se
odnosi na razmatranje i usvajanje
zakona u Skupštini, obuhvataju}i i
zakonske inicijative, bi}e vrlo
zna~ajno da se unuatar oblasti
odgovornosti primeni autoritet i za
nadzor primene zakona od strane
Vlade Kosova, ili od doti~nih min-
istarstava. U skladu s time, preko
komisija trebalo bi da se izvrši
kontrola o efikasitetima zakona na
snazi, za njihovu primenu kao i o
opštim delatnostima doti~nih min-
istarstava. Mislim da ovaj
anga`man ve} bi trebao biti pri-
marna preokupacija, kada imamo
usvojene a o~ekuje se i usvajanje
znatnog broja zakona, kada nas
o~ekuje ocena o dostignu~ima
kosovskih institucija u tokovima
prema procesu odlu~ivanja o neza-
visnosti Kosova.

22..  Smatram da u Skupštini Kosova
moramo obezbediti jednu  zakono-
davnu agendu  koja }e biti dobra i
koja }e ispuniti potrebe kosovskim
gradjanima. Pored zakona, toliko
neophodnih iz oblasti privrede, ja
bi posebno naglasio naro~itu
potrebu za donošenjem i
uspostavljenjem  u `ivot zakona iz
oblasti zdravstva i socijalnog
blagostanja. U tom planu potrebno
je i donošenje odredjenih strategija
a koja se odnose na ove oblasti, jer

moramo imati u vidu indikatore
koji prikazuju Kosovo kao jednu
siromašnu i nerazvijenu zemlju i sa
vrlo teškim socialnim i
zdravstvenim stanjem. U našem
radu  moramo biti naro~ito pa`ljivi
i u izradi  zakona u skladu sa
evropskim standardima i mislim da
moramo intenzivirati anga`man za
realizaciju plana delovanja ka
evropskoj integraciji Kosova.

Dyljnaze Sylja:

11..  U z d i z n j e
kualiteta zakona,
tako da zakoni
budu efikasni,
funkcionalni i u
slu`bi svih
g r a | a n a
Kosova;

Kompletiranje zakonske infra-
strukture,dovodenjem zakonskog
okvira u skladu sa evropskim
standardima;
Zajedno sa me|unarodnim fak-
torom izraditi Ustav Kosova;
Demonstracija tolerancije i poli-
ti~ke kulture,  konstruktivne
saradnje  i postizanje koncenzusa,
naro}ito po  vitalnim pitanjima u
interesu Kosova  (postizanje
potrebnog progresa u ostvarivanju
standarda do  sedine 2005.god.);
Vršenje nadzorne funkcie nad
vladom,kako bi ista bila odgovor-
na

Ja~anje sistema komisija  (ja~anje
nadzorne uloge  komisija);
Uska saradnja sa Vladom, sa

NVO, aktivno u~eš}e u procesu
podnošenja amandmana);
Posete na terenu da bi se videlo
kako se razvija program Vlade.To
omogu~uje  otkrivanje problema
na implementaciji programa Vlade
,kao i na otkrivanje problematic-
nih zakona.Otkrivanjem ovih
zakona tra`i se njihova promena.
22..  Prioritetni zakoni trebali bi biti iz

oblasti izgradnje
institucija,bezbednosti i pravne
dr`ave,privrede i svojinskih prava.

Genc Gorani:
11..  G l a v n o

anga`ovanje
poslanika tre-
balo bi da bude
p o d s t i c a n j e
ekonomskog
r a z v o j a
Kosova.

22..  Primarni zakoni trebalo bi da budu
iz svere ekonomskog razvoja
Kosova, bezbednost Kosova,
funkcionisanje institucija Kosova i
garancija indivudualne i slobode
ne vladinih asocijacija.

Derd Dedaj:
11..  Po mom mišl-

jenju, kao
preds tavn ik
L i b e r a l n e
demokratske
p a r t i j e
Kosova, prior-
itet poslanika
skupštine Kosova, trebala bi da
bude implementacija demokratije
i koncezus unutar samih instituci-
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ja Kosova i njihov uticaj  na
izgradnju pravnog, zaista
ravnopravnog i demokratskog
Kosova.Donošenje primen-
jivih zakona u skladu sa
evropskim standardima,
etni~ku, versku,rasnu i polnu
ravnopravnost , trebale bi da
budu imperativ anga`ovanja
skupštine Kosova, koje bi
predhodile rešavanju
politi~kog statusa Kosova, na
osnovu volje i samoopredel-
jenja gra|ana što bi omogu~ilo
integraciju Kosova u evropsku
Uniju i severon atlanske
strukture.      .

2. Svi zakoni koji se donose u
skupštini Kosova imaju svoje
prioritete i  treba da budu u
slu`bi gra|ana Kosova i vla-
davine                zakona, u
zemlji u kojoj ne bi trebalo
da imaju monopol ni lideri  ni
institucije Kosova,odnosno
niko.

I pak  zakoni u sveri privrede,
privatizacije, bezbednost svih
gra|ana Kosova,zatim pitanja
obrazovanja, zdravstva, zaštite
porodice palih boraca i `rtava
rata  i drugih slojeva koji su u
teškom socialnom polo`aju
trebaja da u`ivaju  posebne pri-
oritete.

ŠPRESA MURATI
1. S'obzirom da je ova godina

prelomna i da }e se u njoj
r e ~ a v a t i
krupna i
j a k o
z n a ~ a j n a
p i t a n j a
(standardi,
s t a t u t ,
decentral-
izacija) za
budu}nost Kosova, te`ište
anga`ovanja poslanika tre-
balo bi biti da svako u svojoj
oblasti da maksimalni dopri-
nos.  Ja, kao predstavnica
Bošnja~ke zajednice,

usmeri}u svoje aktivnosti na
o~uvanju i zaštitu našeg
etn}~kog, kulturnog, verskog
i jezi~kog identiteta.
Prioritetna pitanja su sloboda
koriš}enja svog jezika u
svakoj prilici i svim javnim
instituciama, obrazovanje na
svom jeziku, jednake
mogu}nosti u pogledu
zapošljavanja, pru`anje uslu-
ga zdravstvene i socialne
zaštite bez diskriminacije i
sli~no.  Moramo raditi na
razvoju demokratije, vla-
davini prava, podi}i
ekonomski razvoj Kosova za
dobrobit svih gradjana
Kosova.

2. Svi su zakoni zna~ajni, ali po
meni priritetni za usvajanje u
Skupštini Kosova su Nacrt
zakona o javnom tu`ilaštvu i
Nacrt zakona o zaštiti svedo-
ka , Nacrt zakona o podršci
malim i srednjim
preduze}ima , Nacrt zakona o
zdravstvenom osiguranju ,
Nacrt zakona o kulturnom
nasledstvu .  To ne zna~i da su
ostali zakoni manje zna~ajni,
svi oni imaju svoju te`inu, ali
nije va`no samo usvojiti jedan
zakon, mnogo je zna}ajnije
stvoriti uslove za njegovo
potpuno sprovodjenje u prak-
si.  U daljoj Skupštinskoj pro-
ceduri, planirana je analiza I
usvajanje još niza drugih
zakona.  U mnogima od tih za
sada ne usvojenih zakona
nalaze se i zakonska rešenja
za dalju integraciju manjiskih
zajednica na Kosovu, tako da
}e moj dalji prioritet biti
usmeren na iznala`enju
najboljih zakonskih rešenja
kako bi sve ovo za`ivelo.

I ove godine, i u ~itavom mandate,
u}estvova}u na nizu seminara,
treninga i tribina, gde }u ste}i
nova iskustva i politi~ku edukaci-
ju, kako bih mogla da odgovorim
svim ovim izazovima.
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KKoossoovvoo  ttrreebbaa  ddaa    iissppuunnii
ssttaannddaarrddee    ddaa  bbii  ssee
oottvvoorriilloo  ppiittaannjjee  ssttaattuussaa
RRaazzggoovvaarraalloo    ssee    ii    oo    ppoosseettii    ~~llaannoovvaa

PPrreeddsseeddnniiššttvvaa  PPaarriizzuu

Aktuelni razvoji na Kosovu, pitanje
funkcionisanja institucija zemlje,
pitanje snabdevanja gradjana
elektri~nom energijom i  pitanje statusa
Kosova, bila su tema razgovora ~lana
Predsedništva Skupštine Kosova,
Xhavit Haliti, sa šefom  Francuske
kancelarije u Prištini,  Thierry
Reynanda.  Razgovaralo se,  takodje,  i
o programu posete ~lanova
Predsedništva Skupštine Kosova
Nacionalnoj francuskoj  Asambleji.  
Šef Francuske kancelarije u Prištini,
Thierry Reynand,  ocenio je  rad  insti-
tucija Kosova i  izrazio  interesovanje
za daljim produbljivanjem  uzajamne
saradnje.
Sagovornici su se slo`ili  da  ispunja-
vanje standarda  predstavlja najva`niji
zadatak institucija Kosova.  O~uvanje
stabilnosti i politi~kog mira na Kosovu
poma`e  unapredjenju i razvoju zemlje,
kao i rešavanju njenog  kona~nog sta-
tusa, konstatovali su  Haliti i Reynand.

Susret Haliti - Reynand



Na plenarnoj sednici od 22.
decembra  2004.god. poslanici su
sve}ano dali zakljetvu. U nastavku
Skupština je na dnevnom redu
imala pitanje izbor zamenika min-
istara Vlade Kosova. Premijer
Ramuša Haradinaj istakao je da
pošto su u~injene potrebne
pripreme, evidentirani su kandiati
za zamenika ministara od koalicije
upravljanja. Na osnovu ovoga
predla`u se slede}i kandati: 

GG..HHaaffiizz  KKrraassnnii}}ii -zamenik minis-
tra  u Ministarstvu transporta i
telekomunikacija,
GG..AAssttrriitt  AAjjeettii  - zamenik ministra u
Ministarstvu zdravstva, (lekar),
GG..MMuuhhaarreemm  IIbbrraahhiimmii  - zamenik
ministra u Ministarstvu za bud`et i
financije, (dipl.ekonomista);
GG  FFeevvzzii  BBeerriiššaa,,  zamenik ministra u
Ministarstvu za obrazovanje,
nauku i tehnologiju;
GG..AAzziizz  DDiilljjaa,,  zamenik ministra u
Ministarstvu lokalnog upravljanja;

GG..MMeerrdd`̀aann  AAvvddyylljjii,,  zamenik min-
istra u Ministarstvu za o~uvanje
`ivotne sredine i prostornog plani-
ranja ;
GG..  KKaaddrrii  KKrryyeezziiuu,,  zamenik minis-
tra u Ministarstvu trgovine i indus-
trije;
GG..AAggrroonn  DDiiddaa,,;;  zamenik ministra u
Ministarstvu energetike i rudarstvo
GG..LLuulljjzziimm  LLeeccii,,    zamenik ministra
u Ministarstvu rada i socialne
zaštite;
GG..MMaarrkk  KKoommoonnii,,  zamenik ministra
u Ministarstvu javnih slu`bi;
GG..AAnndd`̀eelliinnaa  KKrraassnnii}}ii,,  zamenik
ministra u Ministarstvu za kulturu,
omladinu i sport;
GG..IIbbiišš  BBaajjrraammii,,  zamenik ministra u
Ministarstvu za povratak i zajed-
nice;
GG..TToomm  HHaajjddaarraajj,,  zamenik ministra
u Ministarstvu za šumarstvo i
razvoj sela;
GG..EErrggyynn  KKoorruugglluu,,  drugi zamenik
ministra u Ministarstvu kulture
omladine sporta i ne rezidencialne;

GG..NNaazzmmii  FFeejjzzaa  drugi zamenik
ministra u Ministarstvu za
povratak i zajednice;
Za listu zamenika ministara glasali
su 66. poslanika, jedan glasje bio
protiv, a 43 poslanika su bili
uzdra`ani. U nastavku zamenici
ministara su dali zakljetvu.

OOppoozziicciijjaa  ssee  ttrreettiirraa  kkaaoo
iinntteeggrraallnnii  ddeeoo  ddeemmookkrraacciijjee

U nastavku premijer Kosova,
gospodin g. RRaammuusshh  HHaarraaddiinnaajj
prezentirao je  Propgram Vlade. Na
po~etku je g.Haradinaj istako da  u
ovo vreme mi svakako trebamo se
se~ati na sve one koji su se `rtvo-
vali za slobodu zemlje  i na sve one
koji su godinama radili  ne štede}i
ništa, da jednog dana narod
Kosova u`iva slobodu i samostal-
nost. Mi smo do`ivotno  du`ni
prema svima onima koji su pali  na
oltar slobode,  da se ujedinimo u
našim zajedni~kim zadacima radi
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izgradnje jedne dr`ave uz tolerant-
no i demokratsko društvo
Danas prvi put u našoj  novijoj
istoriji  Kosova imamo Vladu i
opoziciju. Ja o~ekujem da  }e
opozicija pru`iti alternativno
rešenje i da }e biti kondtruktivna u
svom delovanju, kao i da }e pod-
sticati u našem radu za zajedni~ku
dobrobit. Opozicija ima naše
obe}anje  da }e ova Vlada tretirat
}e nju kao integralni deo naše
demorakcije.

Vlada Kosova pripremila je njen
Program, na kojim je  objedinila
programske aspekte za uspešno
upravljanje u tri slede}a godina, za
razvoj Kosova u svim oblastima
`ivota, za razvoj koji }e biti
konzistentan i u stalnom porastu.
Program u sebi istopio agendu
standarda za Kosovu da ~b~i
omogu}io  uspešno njihovo ost-
varivanje.

Isto tako, Program Vlade  od
Kosova ~ini dr`avu u procesu,
omogu~ivši odlu~ivanje o final-
nom statusu u skladu sa politi~kom
voljom naroda Kosova. U
Programu Vlade nije obuhva}ena
platvorma razgovora  finalnom
statusu Kosova, zgob toga što
jedna takva platvorma }e se
prezentirati Skupštini Kosova u
zakazanom vremenu.

Svesni za odgovornost  vladine
koalicije ispred  Skupštine i
gra|ana - predstavljamo ove
slede}e prioritete delovanja:

Kao prvi prioritet imamo- standar-
di  i status.
Zatim redom: 

-  Osna`enje institucija;
poboljšanje upravljanja i ispun-
jenje zakonskog okvira;

-  Izgradnja javne odgovorne
administracije i pravne dr`ave;
ekonomska porast i zapošljavan-
je; obrazovanje i vaspitanje
prema me|unarodnim standardi-
ma; pove~anje kvaliteta javnih
slu`bi i razvoj infrastrukture;

osna`enje  stabilnosti politike i
sigurnosti i unapre|enje u proce-
su evropske i evroatlanske inte-
gracije, kao i izgradnje dobrih
odnosa sa  komšijama.

Ostvarivanje plana o standardima
bi}e  dnevna i operativna
posve}enost Vlade koja ~eobezbe-
diti i uskladiti ddelovanje i  efekti-
van me|u institucionalni monitor-
ing. Obezbedi}e se u`a saradnja sa
UNMIK-om i drugim institucija-
ma Kosova, ali i sa drugim
anga`ovanim organizacijama i
svim Vladinim instrumentima i
civilnim strukturama društva
Kosova.

Treba da nam bude jasno da
uspešno sprovo|enje standarda je
pozitivan efekt u cilju pozitivnog
rešenja  statusa Kosova, put prema
evropskoj zajednici  Kosova  radi
boljeg i kvalitetnijeg  `ivota
gra|ana  u performancama  privre-
menih institucija  upravljanja. 

Ja~anje institucija jeste prva te`nja
Vlade i to pomo}u kompletiranja
Vlade i sa potrebnim ministarstv
iama. Mi ~emo isto tako i radiiti na
poboljšanje  kulture vladanja i  na
ve~oj efikasnosti dr`avne adminis-
tracije.
Formiranje novih ministarstva
bi}e u funkciji izvršenja prenetih
nadle`nosti na ovim institucijama
i u okviru ovog prioriteta. Vlada
}e se fokusirati naro~ito na:
izgradnji institucionalnih
kapaciteta i infrastrukture; kom-
pletriranju Vlade sa drugim
potrebnim ministarstvima;
po~etak rada na izradu Ustava
Kosova - uklju~uju}i evropske
standarde i norme a uporedno  sa
predlogom za definisanje
finalnog statusa i donošenje
Ustava;  funkcionisanje tr`išne
ekonomije; ve~a evikasnost u
upravljanju; preduzimanju
korektivnih mera  i preventive sa
ciljem efektivnog realizovanja
objektiva; stvaranje  predu slova
radi  olakšanja  nadzorne i korek-
tivne uloge UNMIK-a u skladu sa

njegovim mandatom.

-  Ekonomska porast i zapošlja-
vanje smatraju se kao  va`ni
stubovi opšte stabilnosti u
društvu. Svi doma} i potenciali i
me|unarodna podrška treba
usmeriti prema ekonomskom
stbilnom porastu i prema
stvaranju perspektive za produk-
tivno zapošljavanje. Zahtevi za
zapošljavanje u ovom momentu
su  nesavladljivi za kosovsko
društvo i privredu ako ne
obezbedimo bolji  ekonomski
porast i investicije u infrastruk-
turi i obrazovanju za našu
omladinu. 

Poboljšanje polo`aja
poljoprivrede, u sklopu fiskalne
politike, treba da se prati sa dodat-
nim merama radi osiguranja  sta-
bilnost  u seoskom razvoju i razvo-
ju poljoprivrede.

Formiranje Ministarstva energetike
i rudarstva je dobra prilika za
adresiranje bazi~nih problema u
funkciji ovih sektora.

Potrebno je urgentno delovanje i
smanjenje tehni~kih i komercijal-
nih gubitaka  radi poboljšanja
finasijske stabilnosti KEK-a i
definitivnao anga`ovanje
bud`etskih sredstava za ovu i
druge javne kompanije.

U funkciji  promene aktuelne
situacije, paralelno treba oja~ati
administrativnu odgovornost  za
isplatu  nesavladiljive finansijske
du gove za EKK.za potrosenu
elektri~nu energiju z socialne
slu}ajeve.

Vlada }e preduzeti  stabilne mere
za savladavanje poteško}a i  sla-
bosti u vezi sa aspektima upravl-
janja infrastrukture i nastavne
finansijske tehnologije i nastavak
reforme obrazovanja na svim
nivoima. U sklopu kutlure,
podr`ava }e se oboga~ivanje kul-
turnog identiteta gra|ana;  zaštita i
restauracija  objekata kulturnog  i
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nacionalnog  nasledstva; podsti-
canje me|unarodne  kulturne
saradnje kao i restauracija
sarkalnih objekata koji su razrušeni
ranije ili tokom martovskih
doga|aja 2004.god.

U sklopu sporta, ostvari}emo
te`nju za internacionalizaciji
kosovskog  sporta  i isto tako
daju}i podršku sportu na Kosovu,
fokusira}emo se  na evidentiranju
nepravilnosti u sportu i na sport-
skim takmi~enjima.

Posebna pa`nja }e se posvetiti
nosiocima nadle`nosti u pravcu
lokalnih vlasti sa ciljem  da se vlast
pribli`i svim gra|anima, naro~ito
manjinama, pove~avaju}i na
ovakav na~in mogu~nost njihovog
institucionalnog delovanja i
ravnopravni spristup u slu`bama i
radi ostvarivanja njihovih prava na
principima multi etni~kog osnova.

Decentralizaciju shvatamo kao
praksu za reformu lokalnih vlasti,
poboljšavaju}i upravljanjegra|ana
u ve~em obimu odlu~ivanju. Ove
reforme treba zapoceti donošenjem
zakona, kao što je Zakon o
lokalnom upravljanju, zakon o
javnim finansijama i drugi zakoni.
Nastavi}e se rad  na okon~anju
koncepta decentralizacije,
uklju}uju~i  ga u proces sve insti-
tucije,  me|unarodnu daminis-
traciju, civilno društvo, ali i man-
jine.

Prioritet Vlade bi}e borba protiv
korupciju u dr`vanoj daministaci-
ju, istotako borba pritiv  teškog
organizovanog kriminaliteta,
privrednog kriminaliteta,  atak
protiv `ivota, i imovine gra|ana,
bez obzira na etni~ku, polnu ili
politi~ku pripadtnost.

PPoosseebbnnaa  ppaa`̀nnjjaa    ppoorrooddiiccaammaa
ppaalliihh  bboorraaccaa  ii    iinnvvaalliiddaa  rraattaa

Prioritetom }e se tretirati  sporna
imovinska pitanja u vezi nezakoni-
tih uzurpacija, hitno primenjuju}i

povratak uzurpirane imovine i
rade}i  na povratku iseljenih i
manjina, uklju~uju}i  i
prevazila`enje kašnjenje  u
povratku  srpskih gra|ana  isel-
jenih sa Kosova. 

Vlada u svom programu ima pose-
ban pristup za zaslu`ene kategorije
za slobodu Kosova. Radi}emo na
osnovu izvršenih priprema, za
pa`nju o porodicama palih boraca i
invalida rata  OVK, porodicama
`rtava i nestalih. Isto tako ,Vlada je
preduzela delovanja i radi}e da bi
se što pre rešilo pitanje nestalih
lica i o tome }e tra`iti odlu~uju}i
anga`man me|unarodnog faktora. 
Pristup kosovske Vlade za pre-
vazila`enje izazova i stvaranja
demokratske, politi~ke i  socijal-
no-ekonomske   stabilnosti  zasni-
va}e  se  na ja~anju partnerstva sa
me|unarodnom zajednicom, a
posebno sa  EU, SAD i NATO,
OUN ali i  sa ostalim organizacija-
ma, institucijama i me|unarodnim
agencijama. Ova saradnja }e se
reflektovati na bezbednost, stabil-
nost, trajan mir, dobrosusedstvo i
,ono što je od najviše prakti~ne i
strateške  va`nosti za Kosovo, na
uspeh u primeni standarda i
otvaranja perspektive  evropske  i
evroatlantske integracije .  Bi}emo
odgovorni prema  me|unarodnom
poretku i  postupa}emo u skaldu sa
našim ambicijama za ja~anje ima`a
Kosova ,kao  perspektivne
demokratske zemlje, istako je
Ramuš Haradinaj.

PPoossttoojjee}}ee  ggrraanniiccee  KKoossoovvaa
~~uuvvaajjuu  ssee    uu  sskkllaadduu  ssaa  pprriinncciippiimmaa

mmee||uunnaarrooddnnoogg  pprraavvaa

Uklju~uju}i  se u diskusiju, HHaaššiimm
TThhaa}}ii je istakao da umesto da  se
vladin program prvo prezentira a
kasnije  se raspravlja o njemu  i
nakon usvajanja izabere Vlada,
kao što to tra`i red i  parlamentar-
na demokratija,  ovde kod nas se
dešava suprotno. Kao da više
pa`nje posvetimo spoljnom
prikazivanja nego izgradnji istin-

skih dr`avnih institucija.
Vladin program je dobar prevod,
ali apstraktan. Nema substancije.
Nedostaje vizija, i više li~i na teo-
retski studijski rad nego na
politi~ki razvojni program. Vladini
programi  se ne baziraju samo na
istra`ivanja javnog mnjenja da bi
ukazali  na probleme gra|ana kao
što ~ini ova  vladaju}a struktura,
nego istra`uju}i i ube|uju}i  nas
pronalaskom najboljih adekvatnih
formi za rešenje zahteva gra|ana i
njihovo oro~enje.
Demokratska partija Kosova ocen-
juje   da se moraju više razjasniti
ovi aspekti programa Vlade, uz
slede}e  preporuke i dopune :
11.. Da vladin program bude glavni

anga`man za Kosovo kao neza-
visnu, suverenu i integrisanu
dr`avu u severno atlantskim
strukturama. 

22..  Da se jasno specifikuju  jednaka
prava za sve gra|ane  Kosova
kao  etni~ke i mnogoverske
zemlje

33.. Što se ti~e  vladavine zakona,
potrebno je posebno  i konkret-
no zalaganje  za:

- za izgradnju zakonske osnove i
zakonodavstva u interesu svih
gra|ana;

- zalaganje i  oro~enje vremenskog
perioda za donošenje Ustava u
skladu sa ustavima zapadnih
demokratskih zemalja;

- nezavisno,nepristrasno i odgov-
orno sudstvo gde }e svi gra|ani
biti jednaki pred zakonom;

- oštre mere protiv korupcije u
svim segmentima i institucijama
sa ravnomernom primenom na
svim nivoima;

- obavezivannje i vremensko
oro~enje za stavljanje van snage
svih srpskih zakona primenji-
vanih  na Kosovu.I danas
,na`alost, zakoni iz Miloševi~eve
ere se primenjuju u "kosovskom
pravu - pod navodnicima".

- Pripadnike paralelnih struktura
"~uvari mosta" koji  deluju
destabiliziraju}e za zemlju a
dirigovani iz Srbije, da imamo
jasno i konkretno zalaganje
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Vlade da ih suo~ava sa zakonom.

44..  Što se ti~e funkcionisanja vla-
davine na Kosovu, kao moderno
društvo moramo posebno voditi
ra~una o:

- funkcionisanju moderne i profe-
sionalne civilne slu`be,
zakonom zašti}enim statusom;

- prekidanju  kampanje nove
vlasti, politi~ki motivisane za
udavaljanje profesionalnih lica
sa posla iz javne administracije;

- obavezivanju da u budu}e, u
saradnji sa politi~kim partijama,
civilnim društvom i me|unarod-
nim mehanizmima - sprovodi
reforme u izbornom sistemu pri-
menom otvorene liste za odgov-
orniju Skupštinu za potrebe svih
gra|ana;

- plate u javnom sektoru  treba da
budu konkurentne sa platama u
privatnom sektoru;

- aktivna civilna društva i  mediji
da budu potpuno slobodni i
nezavisni

- da se odustane od prakse nove
vlasti koja ovih dana vrši pritisak
za kontrolu nad medijima ,ali i da
se ne dozvoljava dalje javna
korupcija. O javnoj korupciji
bolje znaju izdava~i raznih nov-
ina.

55..  U delu  Programa  o privrednom
razvoju ,  mora da se vodi ra~una
o:

- Prioritetu potpunog uklju~ivanja
Kosova u  evropsku zonu sa
eurom kao valutom;

- ubrzavanje dogovora o slobodnoj
trgovini sa susednim i ostalim
zemljama... 

66..  U pravcu socijalnog blagostanja
mora da bude socijalne pomo}i
za gra|ane koji nisu u
mogu}nosti da ispunjavaju ele-
mentarne potrebe za sebe i svoje
porodice:

Mislim da se Vladinim programom
mora  obavezno i jasno definisati
pitanje veterana i  invalida OVK,

da se bez stida unese formulacija o
OVK i da ne bude porodi~ne ili
lokalisti~ke podele o zbrinjavanju
porodica palih boraca, invalida rata
i ratnih veterana kao što se dešava.
Tako|e je  potreban  ve}i stepen
zbrinjavanja   porodica civilnih
`rtava i civilnih invalida rata.

7. U aspektu odbrane i bezbednos-
ti:

- postoje}e kosovske granice da se
zaštite u skladu sa principima
me|unarodnog prava;

- garancije bezbednosti od NATO-
a obuhvativši i razvoj zaštitnih
snaga Kosova danas TMK, a u
bliskoj budu}nosti integrisanih u
NATO.

88.. Saradnja sa susednim zemljama
uz me|usobno poštovanje  suv-
ereniteta  i teritorijalnog

integriteta.
99.. Podrška Vlade u potpunom

smislu za integraciju povratnika
i zaštitu kulturnog nasle|a
zajednica.

Najve}i nedostatak ovog progrma
Vlade, izrazio je svoje mišljenje
VVeettoonn  SSuurrrrooii, jeste što }e u velikoj
meri pravno  biti Vlada ili vla-
davina kontinuiteta u pravnom
smislu re~i. Predlo`eni pravni
koncept u ovom programu je onaj
koji nastoji da zadr`i dva, tri ili
~etiri razli~ita pravna sistema na
teritoriji Kosova.
U ovom Vladinom programu i uz
obe}anja da }e se izraditi Ustav
Kosva - nema jedinstvenost
pravnog kosovskog sistema. I kad
bi se za vrlo kratko vreme izradio
Ustav Kosova, ipak Kosovo treba
da prolazi kroz unificiranje raznih
legalnih sistema, od onih od 1989

Replika Daci - Surroi o korrupciji
NEXHAT  DACI      je predlo`io da se sa zapisnika izuzme re~enica gde je g. Surroi
uzme ulogu tu`ioca, jer je ova slu`bena dokumentacija i da se ne naziva " protiv
korupcije da se bori na svim zakonskim i normativnim osnovama". Sla`em se sa
svime, ali da ne figuriše "u ministarstvu i u Opštini, jer to potom zahteva posebnu
proceduru. Presednici partija trebaju da daju svoje primedbe na Program i da nas-
toje da ih primene,  prema tome molim vas da se drugi puta ne bavimo ovim pitan-
jem. Ja imam to pravo ali `elim da i g. Surroi sla`e sa time, da bi bili efikasniji kod
svih nedostaka koj smo imali u  prethodnom periodu da se ne ponavljaju.
Gospodine Surroi, ponavljam - ja vas molim da tamo gde ste istakli posebna imena
kao što su isticana posebne opštine i  ministarstva,  ako imate argumenata da ih
predate Skupštini a posle mi ~emo podneti na redovnoj proceduri, tamo gde treba.
Razume se, uz vaš pristanak da se izbriše iz slu`benog dela dokumentacije
Skupštine ta re~enica gde navedete imena. Razumem da imate pravu na  insistiran-
je, ali uzmete odgovornost da obezbedite dokumentaciju istako je predsednik Daci.
VETON  SURROI, u odgovoru je rekao da nije za skidanje imena.Kao što
rekoh,izbor ministarstava je izvršen da bi se identifikovalo da   to nije pitanje jedne
partije. Govorim o  istra`ivanjima percepcije  za korupciju  u tim ministarstvima,
ne govorim o istra`ivanjima koja  identifikuju  korupciju u tim ministarstvima.
Zato nisam za skidanje imena, ve} }u to  preformulisati  na slede}i na~in: zahte-
vam od Vlade  da   formira grupe koje }e proceniti proces  tenderisanja  u  tim min-
istarstvima  da bi se  potvrdilo  osnovanost ili  neosnovanost percepcije  za korup-
ciju  u  tim ministarstvima  i   naravno  u opštini Priština.Ja ne  eliminišem svoje
poverenje ili  nepoverenje  u  proces tenderisanja.  Ka`em  da postoji  percepcija
za korupciju  u tim ministarstvma i u opštini Priština, a   ostavljam po strani  da li
je to samo ilustracija  degeneracije  u našem društvu.Kako bi   ova Vlada  po~ela
~istih ruku ili sa projektom  ~istih ruku   u upravljanju , trebalo bi da   podnese
izveštaj  o  lošoj percepciji mogu}eg lošeg  uprvljanja  u pretodnoj Vadi. 
NEXHAT    DACI    je rekao  da je percepcija  individualno pravo, to nema implikai-
je  u dokumentaciji.  Ja predla`em  da to bude  uopštenost  da   nova Vlada mo`e
izvršiti  procene  i  da se  propusti ne ponove, ali vas  ponovo molim  da se ide bez
imena  ministarstava i opština. I  percepcija je loša za dokumentaciju, ali na per-
cepciju imate pravo i   ne zahtevam da se to  izbriše,  ve} vas molim  da imate
razumevanja  i   da ne po~nemo  na   ovakav na~in. 
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do UNMIK-ovih pravilnika. To je
obaveza ove vlade i ove Skupštine. 
Koncept ekonomskog razvoja kao
što sam rekao ne sla`e se  sa hit-
noš}u koju ima Kosovo u nekoliko
elementarnih oblasti,  ali uzme
odgovornost formule koje su date
od svetske banke ili od raznih
NVO. Tre~i  evidentiranih
nedostatak u ovom programu sa
strukturalnog aspekta jeste da pos-
toji raskorak izme|u obaveza koja
je preuzela Vlada i intelektualnog
ili upravlja~kog ka~aciteta neko-
liko ~lanova Vlade koji nemogu da
odgovaraju ovim izazovima. 
KEK, PTK i RTK su preduze~a
koja u velikoj meri apsorbiraju
javna sredstva, ali nisu preduze~a
koja se nadziru od javnosti i ovo bi
trebalo da bude jedan od Vladinih
zadataka.
Mišljenja sam da ovom pro-
gramom Vlade se ne daju odgovori
na ova pitanja: koja }e biti stimu-
lativne mere za pove~anje malih i
srednjih preduze~a,  a posebno
koliko mo`e biti stimulativnije od
onih u rajonu. Zna~i treba problem
stimuliranja preduze~a da se kon-
tekstualizuje.  Koji }e biti infra-
strukturni stimulans, kakav onaj
fiskalni i kakav onaj kreditne poli-
tike. Kako mo`e da se nastavlja sa
procesom  privatizacije kao što
obe~ava Vlada ako ovaj koncept
privatizacije ne predvi|a
Kosovsko imovinsko pravo, ne
prihvatljiv od UNMIK-a i usmeren
ka prodaje nekretnina a ne
proizvodnih ekonomskih kapacite-
ta, ~ime se i dalje degradira
proizvodna struktura Kosova kako
}e Vlada obuhvatiti KPA u svojim
strukturama. Odgovora nemamo ni
šta }e biti sa bankarskim sistemom.
Predla`e da se ovaj program vrati
Vladi, da se konkretizira i oro~uje.
Na kraju mislim da se nemo`e
govoriti o korupciji u našem siste-
mu ili o borbi protiv korupcije kroz
jednu agenciju.  Mišljenja da sam
da ova Vlada i ova Skupština
moraju da raskidaju kontinuitet sa
korupcijom prethodne vladavine i
mora da se u~ini kroz izveštaj iz

najmanje ~etri ministarstva, gde su
šefovi bili ljudi iz razli~itih partija
i da se demonstrira  kroz ponovno
ocenjivanje celog procesa
retenderizacije, na primer u min-
istarstvu prosfete, ministarstvo
zdravstvo, ministarstvo javnih
slu`bi i ministarstvo postelekomu-
nikacija i da li je postojao ili ne kao
što je razglašeno od javnosti u toku
ovih tri godina jedan takav visok
indikator korupcije da se mo`e
otkriti i od šire javnosti.
Mišljenja sam da je obaveza Vlade
da prezentira takav izveštaj da bi
pokazala da }e se od prvog dana
po~ela da se bavi borbom protiv
korupcije i to realnom borbom a ne
vizijom izgradnje jedne strategije
ili agencije.

AAlljjuusshh    GGaasshhii  je izrazio mišljenje
da su impresivni  postavljeni
objektivi, ~ije }e  ostvarivanje
~initi našu zemlju  boljom i prih-
vatljivijom.  U tom procesu  bismo
podr`ali  ponudu   potrebnih argu-
menata  da  se  potvrdi mogu}nost
ostvarivanja onoga što je danas
potrebno  i po`eljno,  što  o~ekuju
gra|ani Kosova i  me|unarodna
zajednica. 
Stepen razvoja jedne zemlje zavisi
od  nivoa razvoja  nau~ne misli  i
njene  korektne primene.  Zato
zahtevamo izra`enije anga`ovanje
na  uzdizanju  sveukupnog nivoa
institucionalnog vaspitanja,  jer je
za   izgradnju demokratskog društ-
va  potrebno  znanje  u svim oblas-
tima.  `ivimo u   vremenu  globalne
me|uzavisnosti,  u  vremenu
znanja .  g.Premijeru,  i pored
eventualnih  ustavnih ograni~enja
pozdravi}emo  iznošenje vizije,
ako  ne   i odluku  Vlade o odbram-
benim i bezbednosnim  struktura-
ma Kosova, o otvaranju  zastup-
ništava Kosova u inostranstvu,
posebno u Evropskoj uniji,  u
organizaciji Ujedinjenih nacija,
kao i viziju Vlade o   sprovo|enju
donetih zakona u Skupštini Kosova
i  iznad svega  pozdravi}emo
argumentovanje  mogu}nosti
otvaranja  novih radnih mesta  o

kojima se   danas  ovde govori.
Svesni  da je  šansa Kosova
odr`iva demokratija, gde }e  svi
gra|ani  imati  jednake  šanse i bi}e
ravnopravni pred zakonom ,
anga`ujemo se  da u našoj zemlji
bude mira, pravde i prosporiteta.

JJaakkuupp  KKrraassnniiqqii je   rekao  da
obra|iva~  Programa koalicione
vlade  nije imao  dovoljno infor-
macija  za rad  i aktivnost  prethod-
ne Vlade. Nastoja}u da izdvojim
delove iz programa za koje mislim
da  treba da se menjaju. U samom
uvodu programa, Vlada konstatuje
da se Kosovo nalazi  pred  teškim
izazovima  i   istorijskim trenuci-
ma. Citiram iz programa: "Kada
treba da  ~ini  odlu~uju}e korake
na ostvarivanju  politi~ke volje
svojih gra|ana  za izgradnju  slo-
bodnog  i  demokratskog društva".
Poljiti~ka volja svakog naroda  se
ostvaruje  kroz  izabrane  pred-
stavnike  u parlementu, ili   kroz
svenarodni referendum.U progra-
mu nije navedeno  ni jedno, ni
drugo.Stav  4.  ta~ka 2.1 dolazi  u
suprotnost sa onim što se ka`e u
uvodu.  Sada se ka`e:  Vlada }e
saradjivati  sa UNMIK-om i med-
junarodnom zajedicom  kako bi
razgovori u vezi sa završnim statu-
som Kosova  po~eli  u  predvidjeno
vreme". Kada je predvidjeno to
veme, ko treba da reši status
Kosova,  gradjani Kosova  referen-
dumom  il Vlada sa UNMIK-om i
medjunarodnom zajednicom. To
nije objašnjeno.

Kasnije se ka`e  da su tokom  5
proteklih godina UNMIK i
privemene institucije samouprave
uspešno  završile  emergentnu
fazu. U  proteklih 5 godina  na
Kosovu je bilo dostignu}a, uspeha,
ali   izraditi pogram  Vlade na
pogrešnoj premisi da je na Kosovu
završena emergentna faza, zna~i
ne znati odakle treba po~eti, zna~i
nepoznavanaje realnosti na
Kosovu i ceo program  se  zasniva
na   pogrešnim premisama.Koliko
jedan program  treba da bude dobar 
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i ostvarljiv,  ja  ne `elim da  preju-
diciram. 
Mo`da za nas  koji se nalazimo  u
ovoj sali Skupštine  uspešno  je
okon~ana  faza  emergentene
izgradnje,  ali  to se ne mo`e re}i za
mnoge gra|ane. Nisu rešili  naje-
mergentnija  pitanja  mnogi vojni-
ci  Oslobodila~ke vojske Kosova,
oni   koji su nas doveli ovde  u ovaj
parlament svojim  trudom,  krvlju i
delovima svojih tela. 

GGjjyyllnnaazzee  SSyyllaa je rekla  da  mi
izabrani predstavnici u Skupštini
imamo odgovornst  da  u toku
ovog mandata  donosimo pametne,
efikasne i  evropske zakone koji su
u slu`bi svakog  gra|anina Kosova.
Mi trba da izgradimo  našu zajed-
nicu u   ruralnim i  urbanim sredi-
nama.  Treba da stvorimo  klimu
poverenja kroz  bolje  komunici-
jranje  me|u zajednicama - ve}ine
i manjine  i da potsti}emo  inte-
graciju  etni~kih zajednica,
naro~ito srpske zajednice u
kosovskom društvu.

Imamo  `elju i volju  da to u~inimo
i upotrebi}emo  sva sredstva  koji-
ma raspola`emo da   integracija
bude uspešna. Med|tim, ujedno
pozivamo  srpske gra|ane Kosova
da ispolje  svoju volju  da se inte-
grišu  u   demokratske procese  i u
kosovsko društvo. 

Zahtevi gra|ana  za   odr`ivu slo-
bodu  i mir  i privredni razvoj
predstavljaju odgovornost  svakog
gra|anina, naro~ito nas koji ih
zastupamo,  ali  i   me|unarodne
zajednice na Kosovu. Sloboda za
sve   treba  da bude  obezbe|ena  i
zakoni  treba da  podjednako va`e
za sve. 

Stvaranje zakonske infrastrukture
koja garantuje  obezbe|enje
investicija,  Zakon o   garantovan-
ju investicija, Zakon o koncensija-
ma;

Programska politika za podsticanje
razvoja  sektora  malih i srednjih

preduze}a;

Stimulisanje  biznisa  kroz
rastere}enje  biznisa  od  poreza i
carina; efikasne  poreske slu`be  i
razvoj  kapaciteta  poreske  uprave;
efikasan sistem  nabavke;

Efikasno  menad`iranje bud`etom
Kosova. 
Efikasna  monetarna i kreditna
politika  kroz  osnivanje  centralne
banke i prerastanje  platnog
autoriteta u Centralnu banku. 

Ispunjavanje zakonskog okvira sa
23 nacrta zakona i prioritetnih
akata predvi|enih do sredine 2005
godine ~ini naše društvo funskion-
alnijim, jer od toga, 36% su za
izgradnju demokratskih i stabilnih
institucija, 18% za bezbednost i
pravnu dr`avu, 13% za privredu i
13% za svojinska prava.

YYllbbeerr  HHyyssaa,  govore}i oko dela
programa koji se odnosi na politiku
standarda, naglasio je da u odnosu
izme|u politika i standarda i pris-
tupa  finalnom statusu, zapa`a se
programska inkoegzistencija.
Vlada se verno zala`e za poliltiku
standarda,ali nigde se ne ka`e da }e
uva`iti politi~ku volju gra|ana
Kosova na utvr|ivanju finalnog
statusa Kosova. Dilema postaje još
ve}a kad se tome dodaje druga
obaveza oko anga`ovanja za
ubrzane razgovore sa nizom
zna~ajnih me|unarodnih instituci-
ja. Vlada ne razlikuje u svom
objašnjenju ukoliko je Savet
bezbednosti adresa na kojoj }e se
tra`iti rešenje, kako se ka`e, za
po~etak ubrzanih pregovora i
odluka za nezavisnost Kosova, ili
su to Evropska zajednica,
Sjedinjene dr`ave ili Kontakt
grupa. Ako je to tako, onda preten-
ziji da se status ubrzano adresira,
elaborisane u ne više od nekoliko
stavova u vladinom programu,
izgleda nedostaje ozbiljnost pristu-
pa i  obrade da bi bila uverljiva za
usvajanje u Skupštini. 

MMaahhiirr  JJaakkggjjiillllaarr,, je rekao da je
najve~i izazov, kao što se to shvata
iz predlo`enog programa,ostvari-
vanje standarda o Kosovu.
Sigurno je  da }emo kao izabrani
predstavnici turske i bošnja~ke
zajednice, tokom rada najve}u
pa`nju posvetiti zadacima i
interesima turske i bošnja~ke
zajednice, ali ne}emo zapostaviti
ni druge odgovornosti koje imamo
kao gra|ani Kosova za razvoj i
zaštitu turskog i bošnja~kog jezika,
obrazovanje na tim jezicima,izda-
vanje knjiga na tim jezicima,
razvoj  i  o~uvanje  kulture i  iden-
titeta  ovih zajedica. 

SSttaannddaarrdd  bbrroojj  jjeeddaann  jjee
nneezzaavviissnnoo  KKoossoovvoo  

Sabri Hamiti  je naglasio da je
vreme - istorijski  i   aktuelni
trenutak  da se u ovoj Skupštini  za
zna~ajna pitanja koja o~ekuju
Kosovo, mo`e stvoriti  udru`eje
apsolutne  ve}ine koja prevazilazi
ove politi~ke podele.  Smatram da
se i   u   nacionalnom  smislu, pa i
više od toga, zatim u interesu i
drugih manjina, ovde  na ovaj
na~in stvara apsolutna  ve}ina  da
se  donesu velike odluke. 

Drugi  problem  koji   mo`e da
iskrsne i u diskursu  programa,  ali
i  u   politi~kom smislu jeste  poli-
tika standarda,  koja se  svakod-
nevno doga|a u  prakti~nom i
društvenom  `ivotu.

Ja smatram  da  kada je re~ o stan-
dardima,  standard broj jedan je
nezavisno Kosovo,  a sve ostalo  su
derivacije  toga, ili nemaju šanse
da se ispune, a mi   oko toga
mo`emo nastaviti sa  retori~nim
izlaganjima. Drugi standardi, uko-
liko se projektuju sa zakašnjenjem
za status Kosova, uveren sam  da
ne}e predstavljati kupovinu, ve}
gubljenje vremena za Kosovo, i
na kraju krajeva  ovaj  moj stav  je
iznet u Skupštini i ranije. Jer, poli-
ti~ke partije  koje su zastupljene u
Skupštini  imaju gra|ansku i  pred-
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stavni~ku obavezu,a na kraju  kra-
jeva i na osnovu programa  koje su
iznele u   izbornoj  kampanji, mis-
lim  na sve  partije bez izuze}a,
rekle su da je to  njihov standard
broj jedan. 

BBaajjrraamm  RReexxhheeppii,  govore}i o delu
privrednog aspekta  programa
rekao je  da  privreda Kosova,
naro~ito  privatni sektor, ima
potrebe za finansijska sredstva u
kešu, koja su blokirana  u obliku
depozita  po raznim komercijalnim
bankama,  sredstva penzijskog
trusta  u  tr`ištu  novca u Holandiji,
fond  od  prodatih aseta  društvenih
privatizovanih preduze}a je
takodje  blokiran, neiskoriš}ena
sredstva i   viškovi  PTK,
Aerodroma itd. Zbog toga,  ova
Vlada  treba što pre  da  na|e  na~in
mobilizovanja ovih sredstava  za
razvoj  malih i srednjih preduze}a,
ili  javnih preduze}a.

NNaaiimm  MMaalljjookkuu, daju}i  pojedine
sugestije, izrazio je svoju zabrinu-
tost  u vezi sa  iznošenjem  finan-
sijskih  sredstava  van  tr`iša  kap-
itala Kosova. Naime, radi se  o
Penzijskom trustu Kosova, koji
iznosi oko  70 do 100 miliona �.
On je izrazio  rezervisanost  u
pogledu manipulacije  sa ovim
finansijskim sredstvima van
Kosova  i  strah  da }e  ona   završi-
ti  onako  kao što je završio i
Penzioni fond Rumunije  gubitkom
desetine miliona eura bespovratno. 
Druga finansijska sredstva  koja su
udaljena iz tr`iša kapitala Kosova
su i sredstva  Post telekoma
Kosova.  Ovde se spekuliše sa  sto-
tine miliona evra. Mislim da Vlada
Kosova  treba da u~ini sve  da  ova
finansijska sredstva vrati  u tr`ište
kapitala Kosova, što  bi  predstavl-
jalo veliku pomo}  za privredni
razvoj Kosova. 

TTeeuuttaa  SSaahhaattqqiiaa je spomenula
~injenicu  da  Akcionarska  društva
do danas  nisu  obuhva}ena  u pri-
vatizaciji  i ne vidi se  put rešenja
njihovog statusa. Ova prduze}a su

transformisana u  akcionarska
društva  diskriminiraju}im
zakonom o   društvenom kapitalu
iz vremena  Ante Markovi}a. Ona
nisu  ni registrovana  pošto  od
Ministarstva za trgovinu do danas
nije dat odgovor na zahtev ovih
akcionarskih društava  da se reg-
istruju  kao  biznisi i kao takva ona
ne mogu  da vrše svoju  punu
privrednu aktivnost,  nemaju
mogu}nosti  uvoza  i izvoza,  ne
mogu konkurisati  za  tendere,  ne
mogu imati  svoje  ra~une i dr.
Medjutim, u isto vreme,  ona

pla}aju poreze.  Zato, obra~am se
Vladi i g. premijeru da, imaju}i to
u obzir, uvrste u program Vlade i
ovo pitanje.

EEmmrruusshh    XXhheemmaaiillii je naglasio da
od delova programa  sa kojima se
sla`e LPK jeste  izrada Zakona  o
palim borcima,  invalidima  i vet-
eranima  Oslobodila~ke borbe.
Tako|e, podr`avamo listu zakona
koju  je   ponudila Vlada  u prilogu
programa, nadaju}i se  da }e se u
me|uvremenu  dodati  i  drugi
potrebni zakoni. 
Posebno  podr`avam deo  u kome
se govori o anga`ovanju Vlade za
popis sanovništva  i  druge delove

koji se posve}uju  dijaspori. Vlada
Kosova treba da   pokrene postu-
pak  pred organima pravde  protiv
pripadnika  okupatora i njihovih
saradnika  koji su   ~inili   masakre
nad  civilnim stanovništvom na
Kosovu. 

GGjjeerrggjj  DDeeddaajj  je, osvrnuvši se na
pitanja medjunrondih odnosa,
rekao da se u Programu ne vidi niti
oro~avanje, niti instrumenti, niti
kakav metod konkretiziranja o
tome koji }e biti polo`aj Kosova u
medjunarodnim odnosima i ono što

bi prvobitno Vlada Kosova trebala
da u~ini  da zemlja ne ostaje kao
jedno izolovano ostrvo. U tom
smislu potrebna je korespondenci-
ja i relacija u pogledu medjunaro-
dnih odnosa, tako da smatram da bi
bilo dobro da je Vlada Kosova
predvidela da se oro~ava pitanje
otvaranja kosovskih kancelarija,
recimo u Vašingtonu, Nju Jorku,
Briselu i u svim centrima
odlu~ivanja, za šta mislim da u
Programu nije precizirano niti
oro~eno.

BBeehhxxhheett  BBrraajjsshhoorrii  je rekao da,
manje-više, ostaje nejasno koja }e
biti podrška investicija da bi se
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postigla predvidjena norma
privrednog rasta. Jedna odredjena
norma privrednih investicija bilo bi
dobro da bude utvrdjena od strane
Vlade, a na osnovu toga i da se
tra`e fondovi ili izvori za finansir-
anje investicija.

RRiiffaatt  KKrraassnniiqq  je rekao da je najz-
na~ajnija grana na Kosovu i
istovremeno i glavni faktor kojim
se bavi ve}ina stanovništva -
poljoprivreda. Medjutim, ovoj
delatnosti se još uvek ne pridaje
zaslu`eno mesto. Nedostaju razni
krediti, kao veoma zna~ajan ~inilac
za stimulisanje poljoprivrednika.

HHaajjrreeddiinn  KKuuççii  je, zadr`avaju}i se
na pitanje pravde na Kosovu,
postavio pitanje: Koja je pravda na
Kosovu? Mi smatramo da imamo
~etiri vrste izvora na Kosovu:
imamo zakone od pre 23. marta
1989.godine, imamo UNMIK-ove
pravilnike, imamo zakone
Skupštine Kosova i, na`alost, u
jednom delu Kosova - mo`emo
re}i da imamo i zakone Srbije, koji
funkcionišu.
Mislim da ovom programu
nedostaje nedoumica, odnosno
otklanjanje dileme o tome kakva
pravda treba da postoji na Kosovu.
U ovom programu potrebno je to
pojasniti, kako bi se vršilo unifici-
ranje pravnog sistema na Kosovu i
njegova homogenizacija na ~itavoj
njegovoj teritoriji. 

NNuummaann  BBaalljjii}}  je rekao: Moram
re}i da oni koji se zovu integrisan-
im manjinama a pripadaju
Bošnjacima, Goranima, Romima,
Aškalijama itd., na`alost, oni nisu
integrisani. Oni su dobrim djelom
integrisani, jesu jednim djelom
mo`da malo više od bošnja~ke i
turske zajednice. Posebno zajedni-
ca Aškalija, Egip}ana i Roma su
zna~ajnim djelom integrisani. Ono
što je posebno va`no, a o ~emu
Vlada mora da da odgovor ako
ho}e da bude Vlada svih gradjana,
jeste kako }e Program Vlade
omogu}iti da se povrati imovina

gradjana i da li je na Kosovu kao
svuda u svetu - pravo na imovinu
neotudjivo.

FFaattmmiirr  RReexxhheeppii  je izneo primedbu
oko razvoja i investicija u obrazo-
vanju, gde se ne daje nikakav
indeks. Mora se znati koji je pro-
jekat Vlade za investicije u obra-
zovanju, s najboljom namerom da
se obrazovanje unapredi; da li to
mo`e iznositi 3, 4, 5, ili 6% od
bruto doma}eg proizvoda na
Kosovu. Dakle, bilo bi dobro da
naknadno imamo referenciju
bilansa rada u ovom pravcu.

EEnnvveerr  HHooxxhhaajj  je naglasio da je, kao
gradjanin Kosova, mislio da }e
Program aktuelne Vlade imati tri
glavna prioriteta: obrazovanje,
obrazovanje i obrazovanje. Na
`alost, to se nije dogodilo. U razvi-
jenim zemljama i sa dugom tradi-
cijom školstva i univerzitetskih
studija, obrazovanje danas pred-
stavlja jedini i glavni prioritet nji-
hovih vlada. Program Vlade je, u
odnosu na obrazovanje, apstraktan,
nemerljiv, nema nijednog cilja, ne
predvidja ništa konkretno u našem
obrazovanju.

GGaazzmmeenndd  MMuuhhaaxxhheerrii  je rekao da se
u oblasti infrastrukture i pros-
tornog planiranja Vlada bavila
konstatacijama, medjutim, nije
sa~inila nijedan plan konkretnog
delovanja u ovoj oblasti. Trebalo bi
da bude odgovornost Vlade
odr`avanje zna~ajnih i strateških
nacionalnih puteva i koridora. 

LLuullzziimm  ZZeenneellii  je izrazio mišljenje da
su prioriteti sintetizirani sa potreba-
ma koje name}e politi~ki proces u
zemlji i koje postavljaju razvojni
procesi. Implementacija standarda i
njihovo pozitivno ocenivanje sredi-
nom 2005. godine - zahteva maksi-
malno zalaganje institucija Kosova.
Prvi znakovi ovog zalaganja su ve}
dokazani još na po~etku rada ove
Vlade. Takav ritam osigurava da }e
proces progresa u mnogim oblasti-
ma biti vidljiv  i opipljiv za gradjane

Kosova. 
NNaaššii  ssuunnaarrooddnniiccii  uu  ddiijjaassppoorrii

mmoorraajjuu  ssee  rreeggiissttrroovvaattii  ii  eevviiddeennttiirraattii
kkaaoo  ggrraaddjjaannii  KKoossoovvaa

QQiibbrriijjee  HHooxxhhaa  je rekla da  našim
sunarodnicima u dijaspori treba
omogu}iti pravo registrovanja na
normalan na~in, tj. pravo reg-
istrovanja na Kosovu, eliminišu}i
veoma iskomplikovane i nepotreb-
ne procedure, koje postoje danas i
koje ote`avaju i, ponekad, i
onemogu}avaju naše ljude u emi-
graciji, rodjene na Kosovu, da se
registruju i evidentiraju kao grad-
jani Kosova. Ovo nerešeno pitanje
registrovanja naših sunarodnika
stvara još jednu nepravdu za našu
dijasporu - a to je neoutudjivo
pravo naših sunarodnika da
u~estvuju na nacionalnim izborima
na Kosovu, kao elementarnog
ljudskog prava, zagarantovanog
konvencijama o pravima ~oveka.

RRaammëë  BBuujjaa  je podsetio da je
prethodni saziv Skupštine usvojio
Zakon o memorijalnom kompleksu
"Adem Jashari" i o njegovoj izgrad-
nji i odr`avanju, dok se u vladinom
programu to uopšte nije pomenuto.
U nastavku, Buja je postavio pitanje
da li bi  decentralizaciju na Kosovu
trebalo smatrati kao deo reforme
vlasti? Vama je dobro poznato da je
prethodna Vlada izradila jedan draft
ili okvir tog postupka, i bilo bi
veoma nesadr`ajno i neprofitabilno
da se to mimoilazi. I ako je bilo pro-
pusta, ipak je izradjen jedan veoma
sadr`ajni okvir i ta decentralizacija
ne bi trebalo da se desi, pa ~ak nije
ni trebalo re}i, kako stoji u
Programu, da }e biti privilegija
prema manjinskim zajednicama, jer
ja smatram da odvajaju}i ih - ne
damo im privilegije, nego ih na taj
na~in diskriminišemo.

FFeehhmmii  VVuullaa  se usredsredio na
problem zdravstva. U dobrom
Programu Vlade veoma je malo
pisano, i to u veoma krupnim crta-
ma, o ovome, tako da je veoma
teško da danas elaboriramo o ovoj
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problematici. Jedna je stvar istina -
a to je da zdravstvo Kosova ima
veoma veliku potrebu za jednim
odgovaraju}im le~enjem. 

IIbbuusshh  JJoonnuuzzii  je rekao da bi
Ministarstvo za energetiku trebalo da
u~ini mogu}i maksimum da bi savla-
davalo nastala rak-rana u odnosu na
elektri~nu energiju na Kosovu. 

FFeehhmmii  MMuujjoottaa  je, podse}aju}i se na
dato obe}anje pred elektoratom
PDK-a da }e prvo pitanje koje }e
adresirati Skupštini Kosova biti
izgradnja Memorijalnog komplek-
sa u Re~ak i u Prekaz, rekao da,
imaju}i u vidu da na Kosovu,
prema pretpostavkama, ima
mogu}nosti da bude bud`etskog
viška. U tom slu~aju,da  bi smo
uhvatili korak, u najmanju ruku da
za 2005. godinu treba da predvidi-
mo bud`etska sredstva u iznosu od
3 milijuna evra za Prekaz, 2 miliju-
na evra za Re~ak i 1 milijun evra za
groblja palih boraca širom Kosova. 

FFaattmmiirree  MMuullhhaaxxhhaa  - Kollqaku je
rekla da bi Program Vlade morao u
ve}oj meri biti usredsredjen na
implementaciji Zakona o
zdravstvu, odnosno na nadzor i
kontroli zdravstvene delatnosti,
kako javne, a posebno  privatne.

FFaaddiill  KKrryyeezziiuu    je predlo`io Vladi
da pristupi socijalnim šemama koja
se u njenom Programu pominju,
dakle, da se na tom planu
preispituju. Ponekad se stvara uti-
sak da }emo stvoriti jednu socijal-
nu dr`avu i, ~esto puta, kategorije
koje primaju socijalnu pomo} -
ispadaju kao kategorije koje
najviše pridobijaju od
Konsolidovanog kosovskog
bud`eta. Osim socijalne pomo}i
koju primaju, oni se oslobadjaju od
pla}anja elektri~ne energije, od
pla}anja drugih komunalnih usluga
i ispada da ljudi koji rade - moraju
biti više diskriminirani.  

FFeettaahh  BBeerriisshhaa  je, govore}i o para-
lelizmu u obrazovanju, rekao da srp-

ska manjina mora realno biti inte-
grisana u obrazovnom sistemu naših
opština. Oni su integrisani samo u
tehni~kom aspektu. Dakle, mi ren-
oviramo škole, opremljujemo ih, a u
pedagoškom aspektu - nisu se inte-
grisali i ne saradjuju sa opštinskim
upravama za obrazovanje. 

GGeenncc  GGoorraannii  je rekao da je, i pored
~injenice da je sektor informatike i
telekomunikacije u celom svetu
jedan od najdinami~nijih sektora, sa
najve}om dinamikom razvoja, od
strateškog zna~aja za sve ostale
društvene i privredne sektore, trans-
formiraju}i sektor savremenih druš-
tava, povezivanja i interakcije
unutar zemlje i u odnosu na druge
zemlje, ovom sektoru  posve}ena
samo jedna re~enica, i to u
uopštenom obliku, što ne vodi
ni~emu. 

GGaannii  KKooccii  je rekao da Program ne
definiše na jasan na~in celjeve
mandata kojeg je preuzeo. Ne
utvrdjuje konkretne oblike ostvari-
vanja ciljeva, nosioce zadatka,
rokove i, na kraju, odgovornosti
svakog ministarstva pojedina~no.
Ni u krupnim crtama - nisu
u~injeni poznatim konkretni i
operacionaliziraju}i  planovi prior-
iteta koje postavlja ovaj materijal.
Na~in njegove izrade i tako olakog
iznošenja pred Skupštinom, da
shvatiti da  od samog starta rada
ova Vlada  be`i od svake odgov-
ornosti  i  polaganja ra~una. 

SSaaffeettee  HHaaddëërrggjjoonnaajj    je  izrazila
mišljenje da se, iz onoga što je
re~eno o turizmu i uslugama, sti~e
utisak da obradjiva~ nije proanal-
izirao u kakvom se stepenu razvo-
ja nalazi turizam, nema viziju kuda
}e ova zna~ajna privredna grana i}i
i kako }e se posti}i `eljeni cilj. 

NNaazziimm  JJaasshhaarrii  je naglasio da, i
pored ~injenice što Vlada u svom
programu najavljuje donošenje
strategije o odr`ivom
poljoprivrednom i ruralnom razvo-
ju na Kosovu, što smatram da bi

trebalo pozdraviti, negativan
aspekat ovoga je to što nije obavl-
jeno vremensko oro~avanje usva-
janja ove strategije.

BBaajjrruusshh  XXhheemmaajjllii  je istakao da je
fokusiranje Vlade u preduzimanje
efikasnih mera na stabilizaciji
proizvodnje, snabdevanja i
pove}anja nivoa naplate utrošene
elektri~ne energije pogrešno; to bi
trebalo da urade 10 hiljada radnika -
eksperata zaposlenih u KEK-u,
zajedno sa njihovim menad`men-
tom. Vlada bi trebala da se bavi
drugim poslovima. Ona treba da
podr`ava inicijative i aktivnosti koje
omogu}uju podizanje nivoa sprem-
nosti za kvalitetniju proizvodnju, za
uredno snabdevanje elektri~nom
energijom, insistiraju}i na
pronala`enju dr`avnih mehanizama
za poboljšanje ili otklanjanje prisut-
nih pojava u odnosu na
neupla}ivanju potrošene elektri~ne
energije.

SSaabbiitt  RRrraahhmmaannii  je predlo`io da o
svim ustanovama koje }e se priva-
tizirati, re~ je o privatnim, javnim i
akcionarskim preduze}ima,
Skupština i ova Vlada donose
poseban zakon i da iste uslovljava-
ju da 10% zaposlenih budu iz
redova manjinskih zajednica.

RRaammuusshh  HHaarraaddiinnaajj  je rekao da, prih-
vataju}i primedbe i kritike, ali i
pomo} koja je dobrodošla, obe}avam
da }e ovo biti materija od pomo}i u
sprovodjenju Programa. Dakle, jedna
pomo}na materija u sprovodjenju
Programa Vlade. Takodje, neke od
sugestija koje se mogu inkorporirati i
koje oboga}uju Program - bi}e
obuhva}ene u planove i programe
ministarstava pojedina~no. 

NNeexxhhaatt  DDaaccii  je konstatovao da
današnja plenarna sednica, zaista,
zaslu`uje najvišu ocenu kao plenarno
zasedanje. Sve diskusije su bile
kvalitetne i na potrebnom nivou. UU
nnaassttaavvkkuu,,  zzaa  uussvvaajjaannjjee  PPrrooggrraammaa
VVllaaddee  ggllaassaallaa  ssuu  6666  ppoossllaanniikkaa,,  jjeeddaann
ggllaass  jjee  bbiioo  pprroottiivv  ii  3311  uuzzddrr`̀aann..
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